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VIZITA OFICIALĂ DE PRIETENIE A TOVARĂȘULUI
NICOLAE CEAUSESCU, PREȘEDINTELE ROMÂNIEI, 

IN REPUBLICA ISLAMICĂ IRAN

Președintele Nicolae Ceaușescu s-a reîntîlnit
cu președintele Aii Akbar Hashemi RafsanjanisTovarășul Nicolae Ceaușescu, președintele Republicii Socialiste România, s-a reîntilnit, marți seara, Ia Palatul Saădabad, re ședința ce i-a fost rezervată pe timpul șederii sale în Iran, cu președintele Republicii Islamice ; ■Iran. Aii Akbar Hâshemi Rafsanjani.■în cadrul noii runde de convorbiri, cei doi președinți au continuat schfmbtil de păreri în probleme privind dezvoltarea relațiilor de colaborare. româno- iraniene, aiit pe plaii bilateral, cit și pe arena internațională, lntiinirea s-a desfășurat în- tv-o atmosferă caldă, prietenească.

Vizitarea Complexului „Iran Khodro“ 
și a Muzeului de covoare al IranuluiMarți, 19 decembrie, cea de-a doua zi a vizitei oficiale de prietenie pe care tovarășul Nicolae Ceaușescu, președintele Republicii Socialiste România, o efectuează în Republica Islamică Iran, la invitația președintelui Aii Akbar Hashemi Rafsanjani, a înscris noi și semnificative momente ale prieteniei româno-iraniene.Tovarășul Nicolae Ceaușescu a vizitat, în cursul dimineții, unități economice și culturale din Teheran, care au prilejuit cunoașterea nemijlocită a rezultatelor eforturilor pe care poporul iranian le depune în vederea dezvoltării economlco- sociale a țării.La vizită au participat Ion Radu, Ion Stoian, alte persoane oficiale române, precum și Mohammad Hadi Nezhad Hossei- nian, ministrul iranian al industriei grele.Vizita a început la complexul „Irart Khodro".La sosire, tovarășul Nicolae Ceaușescu a fost întîmpinat, cu deosebit respect, de directorul general Davood Mirkham, care a exprimat bucuria constructorilor de mașini iranieni de a avea ca oaspete pe șeful statului român.Tovarășului Nicolae Ceaușescu i-au fost prezentate, cu acest prilej, o serie de date privind dezvoltarea producției de autobuze, microbuze și autoturisme, preocupările existente pentru continua Înnoire și modernizare a fabricației, în ve-
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PRIMIRI LA TOVARĂȘUL NICOLAE CEAUȘESCU
Masoud Rughani Zanjani, vicepreședinte Ministrul iranian al afacerilor externe

al Republicii și șef al Organizației Planului și Bugetului ÎN PAGINA A 3-A

In lumina mobilizatoarelor programe stabilite 
de Congresul al XIV-lea al partidului

PLANUL PE ACEST AN - REALIZAT EXEMPLAR, 
PRODUCȚIA ANULUI VIITOR - TEMEINIC PREGĂTITĂ!

Elemente pe deplin catalizatoare în muncă : 

GÎNDIREA TEHNICĂ ORIGINALĂ, j 

LUPTA PERMANENTĂ CU INERȚIA
înfiinfat în urmă cu trei decenii TRUSTUL ANTREPRIZA GENERALA DE CONSTRUCȚII INDUSTRIALE din municipiul Gheorghe Gheorghiu-Dej a realizat în timp multe premiere de mare prestigiu, amintind aici construcția integrală a municipiului in care se află unitatea, a orașului Săyineșfi, a Combinatului Petrochimic Bor- zești, a întreprinderii de Țevi Roman, a Laminorului din Focșani sau a Combinatului de Celuloză și Hîrtie din Adjud. „în viața unității noastre premierele se succed cu o mare ritmicitate, complexitatea lucrărilor pe.care ne-am angajat să le executăm necesitînd o permanentă „luptă cu inerția", o continuă căutare a celor mai bune soluții tehnice de execuție", ne spune directorul general al trustului, inginerul Gabriel Blasutti. Țradiția s-a constituit din mers, incă din 1961 această unitate realizînd primul bloc de locuințe integral prefabricat, pentru ca apoi la fiecare nou obiectiv soluțiile tehnice originale să primeze în fața celor verificate, dar nu îndeajuns de eficiente în condițiile respective de lucru.

„STĂM SINE Șl CU PLANUL 
VALORIC, SI CU CEL FIZIC"Unitatea funcționează cu patru antreprize ce-și au sediul în localitățile Bacău, Roman, Săvinești și Focșani. Principalele fronturi de lucru se concentrează la realizarea unor mari obiective : centrul politico- administrativ al Capitalei, C.E.T. Bacău. Canalul Șiret—Bărăgan (un segment de 10 km în județul Vrancea), Centrala Nucleară Cernavodă. întreprinderea de Țevi Roman etc. Pentru a se asigura o coordonare operativă a lucrului la obiectivele din București, prin rotație, cadrele de conducere ale unității sînt permanent prezente în Capita

lă. Mobilizarea exemplară a întregului colectiv, găsirea și a- plicarea celor mai bune soluții de execuție au dus la înregistrarea unor rezultate deosebite, pe 11 luni unitatea avind o depășire de 20 de milioane lei a valorii producției de construcții montaj, o depășire substanțială a valorii producției marfă industriale, precum și a cantităților realizate la diferite produse (la beton armat prefabricat — peste 1 800 mc, confecții metalice — 169 tone, beton marfă — 8 mii mc etc). „Ne-am străduit să realizăm toate punerile în funcțiune și stadiile
Investițiile — 

puse în funcțiune 
la termenI

fizice prevăzute pentru acest an. și — fapt îmbucurător stăm bine la toate obiectivele mari, ne spune inginerul Ion Dumitraș, director tehnic al trustului. Cu toate acestea la unele lucrări mai mici, dispersate, avem unele rămîneri în urmă datorită unor greutăți înregistrate în aprovizionarea tehnico-materială, nu toți furnizorii achitîndu-și datoriile stipulate in contracte. Pentru anotimpul friguros am luat toate măsurile necesare continuării lucrului în ritmurile stabilite prin graficele de execuție".
PROGRAMUL DE MODERNI
ZARE - UN PROGRAM „DES

CHIS"Colectivul care alcătuiește programul de perfecționare a organizării și modernizarea pro-l ceselor de producție cuprinde peste 100 de specialiști, un ast

fel de program stabilindu-se Jși la nivelul fiecărei antreprize. La sediul trustului există țin cabinet de instruire unde acest program poate fi consultat și unde se realizează instruirea întregului personal privind modul de aplicare a măsurilor respective. De ce este necesară o astfel de instruire ?, l-am întrebat pe inginerul Gheorghe Dă- nilă, un reputat specialist al a« cestui trust. „Tehnologiile noi, aplicate în premieră în unitatea noastră — unele dintre â- cestea chiar inventate de către specialiștii noștri — trebuie cunoscute în amănunt înainte de aplicarea lor. Cu mijloacele tehnice pe care le avem aici simulăm derularea respectivelor tehnologii și. numai după lămurirea tuturor neclarităților se poate trece la lucru ; utilajele și metodele pe care le folosim nu prea lasă loc de erori care să mai poată fi îndreptate ulterior, drept care aici trebuie învățat alfabetul fiecărei tehnologii noi". Programul de modernizare cuprinde categorii ele măsuri care din punct de vedere tehnic prezintă multe diferențe. diferențe determinate de specificul producției realizate. O importantă categorie de mă- suri privește creșterea produc- tivității construcțiilor de locuințe, cum sînt cele de utilizare a cofrajului universal „Cornet", de utilizare a măștilor tip BAFS (beton armat cu fibre de sticlă) pentru instalații sau de prefabricate a subansamble- lor de instalații sanitare și de încălzire. O altă mare categorie de măsuri se referă la creșterea productivității lucrărilor de execuție a construcțiilor industriale : tehnologie de beto- nare la nodul hidrotehnic Rim- na (eficiență de 2,8 milioane lei), montare de construcții tip container pentru organizare de șantier (2,3 milioane lei), pre- asamblare la sol a acoperișuri-
(Continuare în pag. a Il-a)
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Legea Planului de dezvoltare a agriculturii, industriei alimentare, 

silviculturii și gospodăririi apelor pe anul 1990

Fondul funciar — maximă răspundere 
in folosirea deplină și eficientă 

a întregii suprafețe agricoleObiectivele ce revin dezvoltării agriculturii, silviculturii și gospodăririi apelor pe anul 1990 asigură o nouă treaptă calitativă in înfăptuirea noii revoluții agrare, cu repercusiuni directe nu numai în planul creșterii susținute a producțiilor vegetale și zootehnice, dar și în planul sporirii continue a nivelului de trai al întregului popor. Fundamentate pe baza rezultatelor bune obținute pînă in prezent de lucrătorii ogoarelor, cit și ă experienței unităților fruntașe, sarcinile din legea Planului de dezvoltare a agriculturii, industriei alimentare, silviculturii și gospodăririi apelor al Republicii Socialiste România pe anul 1990 sînt multiple și complexe, solici- tînd o abordare responsabilă și exigentă din partea oamenilor muncii din aceste sectoare ale economiei naționale, la toate nivelurile de activitate, în fiecare unitate și fermă de producție. Din multitudinea de aspecte prioritare care direc- ționează pe linii generale munca in unitățile agricole socialiste, dar și pină la nivelul gospodăriilor populației din mediul rural ne vom opri in rindurile de față asupra necesității folosirii cu maxim randament și eficiență a pămin- tuhii. în fapt, cu un titlu generic de fond funciar ce cuprinde toate categoriile de sol din agricultură și silvicultură, precum și rezervele hidrografice din patrimoniul gospodăririi apelor, pămîntul are o triplă caracteristică de care trebuie să se țină seama în mod unitar: este avuție națională, este bun al întregului

popor și este principalul mijloc de producție in agricultură și silvicultură . Pămintul, ca mijloc principal de producție, nu beneficia în trecut de ceea ce azi a intrat deja în vocabularul uzual sub denumirea de lucrări de îmbunătățiri funciare, ceea ce înseamnă practic de la acțiuni de scarificare, alinare adîncă și fertilizări organice la un ciclu de patru ani, pînă la construirea prin investiții majore făcute de stat a unor complexe sisteme hi- droameliorative — irigații, desecări, combaterea eroziunii solului și repunerea în circuitul productiv a unor importante suprafețe altădată necultivate. Este, desigur, meritul incontestabil al secretarului general al partidului, tovarășul Nicolae Ceaușescu, de a fi inițiat acel bine cunoscut Program național de îmbunătățiri funciare, un program amplu de transformare benefică a naturii, în vederea obținerii de recolte înalte și stabile, indiferent de condițiile climatice, program care funcționează și in prezent și va exista și în viitor, ca acțiune necesară și permanentă, pentru că pămîntul pentru a fi viabil și pentru a-1 transmite nealterat generațiilor viitoare are nevoie de o îngrijire atentă și continuă. Aceasta este una din condițiile » de bază pentru ca pămîntul să-și mențină însușirile de fertilitate și să nu devină sterp, chiar pînă la a se deșertifica. Iată, deci, o conexiune despre care in zilele noastre se vorbește tot mai mult : binomul. economie- ecologie. După cum este bine cunoscut. ameliorarea su

prafețelor agricole și silvice au drept rezultat sporirea producțiilor. Acesta este de fapt și principiul enunțat cu un sfert de veac in urmă de secretarul general al partidului, principiu înscris cu litere mari intre obiectivele noii revoluții agrare, reluat, cu constanță necesară și obiectivă în Legea Planului de dezvoltare a agriculturii, industriei alimentare, silviculturii și gospodăririi a- pelor al Republicii Socialiste România pe 1990, ea de altfel în toate reglementările juridice de ansamblu ce reglementează întreaga dezvoltare eco- nomico-socială, a patriei într-o perspectivă cate depășește cu mult prezentul, pină dincolo de orizontul mileniului trei, așa cum este bine cunoscut a- cum din istoricele hotăriri ale Congresului al XIV-lea al Partidului Comunist Român.Ca avuție națională și bun de necontestat al întregului popor, pămintul nostru multimilenar a renăscut datorită uriașelor fonduri de investiții care s-au făcut în „sănătatea" lui, investiții posibil de realizat numai prin forța economică majoră a marii proprietăți socialiste a întregului popor și cooperatistă. Miliardele de lei alocate lucrărilor de îmbunătățiri funciare (care ne situează la acest capitol printre primele țări din lume) s-au dovedit a nu fi doar de circumstanță, pentru că, azi, proverbialele Bărăgan și Do- broge, patronate altădată de secete prelungite, nisipurile din Oltenia și dealurile ero-
(Continuare în pag. a 111-a)
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PRIN INIȚIATIVĂ ȘI FAPTĂ 
SE AFIRMĂ SPIRITUL REVOLUȚIONAR, 

DISCIPLINA MUNCITOREASCĂ

s< l-’teia ■ t-m-r e< «K»

Ca să enumerăm întreaga gamă a mașinilor-unelte realizate aici, la întreprinderea „In- frătirea" din municipiul Oradea, ar fi nevoie de întreg spațiul destinat acestui articol. De aceea, ni se pare cu mult mai semnificativ să menționăm că in această unitate a industriei constructoare de mașini se produce întreaga gamă a mașinilor- unelte prelucrătoare prin așchi- ere, indiferent de complexitatea acestor utilaje. Accentuinc faptul că întreprinderea „înfrățirea" poate produce și produce orice mașină-unealtă prelucrătoare prin așchiere, vă oferim un argument sugestiv in legătură cu pregătirea profesională a acestui colectiv muncitoresc despre asiduitatea si tenacitatea cu care caută și implementează noul — trăsături reprezentative pentru fiecare din oa- țnenii muncii din această unitate. Vorbind despre organizația U.T.C., despre cele 25 de organizații și cei 1 175 de uteciști Ce-și desfășoară activitatea aici ăflînd despre înalta tehnicitate a produselor cu marca „înfrățirea", despre permanenta înnoire a acestora, despre modul in care noul își face loc în. producția întreprinderii, ni se pare semnificativ să aflăm, concret, cum se învață aici și cum se transmite acea tenacitate de a găsi permanent ceva nou. de a produce nu numai ceea ce știm și am mai produs, ci de a realiza produse mereu înalt competitive, care să fie solicitate și căutate, produse car® să înglobeze înaltă tehnicitate și să aibă de fiecare dată parametri calitativi superiori, produse a căror realizare incumbă un înalt grad de mecanizare, automatizare și computerizare. Deci cine și cum învață să răspundă tuturor acestor cerințe î„Comunistul — modelul la eare ne raportăm". Majoritatea celor 1175 de uteciști din această organizație sînt absolvenți ai liceului industrial, 150 de tineri sînt specialiști cu studii superioare. Semnificativ însă, pentru fiecare dintre ei, pentru tema pe care ne-am propus să o dezbatem, este modul concret in care au fost primiți în cadrul colectivului, felul in care au fost învățați să gindească, să acționeze, să înfăptuiască. Așa cum ne spune Gheorghe Mălan, secretarul comitetului U.T.C., ..Fiecare tînăr care pășește pe poarta întreprinderii primește sprijinul unui comunist. Est® o inițiativă care nu a aparținut de la început organizației de tineret, ci organizației de partid din întreprindere. dar care, fiind vorba despre tinerii nou încadrați, a fost preluată de organizația U.T.C. : comunistul căruia i se încredințează tinărul muncitor sau tinărul stagiar este de cele mai multe ori de vîrstă utecistă".Ce își propune această inițiativă, care sînt urmările aplicării ei ? „Acum trei ani și jumătate cind am venit în întreprindere, ne spune loan Suciu. și eu am primit sprijinul unui tinăr comunist, Constantin Chiri lă mi-a prezentat întreprinderea. colectivul de muncă și, alături de eî, mai bine zis sub supravegherea lui am învățat tot ceea ce înseamnă meseria de lăcătuș. Am primit de la 

Constantin Chirilă lecții de tehnologie a meseriei, lecții de desen tehnic. Cu ajutorul lui m-am integrat rapid in viața secției montaj-finisaj. am reușit în cel mai scurt timp să execut lucrări superioare categoriei mele de încadrare. Deși profesia pe care mi-am ales-o mi-a plăcut încă de la început, pot afirma că, alături de tovarășul Constantin Chirilă, am îndrăgit-o cu mult mai mult, am dorit sa fac mai mult, mai bine, să contribui la tot ce insemna acest mai mult și mai bine în cadrul colectivului secției. Nu am reușit întotdeauna, dar m-am străduit să reușesc și mă străduiesc în continuare. Dînsul a contribuit și la integrarea mea in cadrul organizației U.T.C. Despre cum m-am integrat vieți) și muncii organizației U.T.C vorbește și faptul că uteciștii organizației nr. 4 m-au ales secretar". Și ,Constantin Chirilă cind a venit in întreprindere a primit, la rindu-i, ajutorul unui tînăr comunist. La fel și Alexandru Nagy și Ionel Tilea. Și Gheorghe Mălan, secretarul comitetului U.T.C. pe întreprindere, a lucrat alături de un tînăr comunist care, fie singur, fie împreună cu alți membri ai colectivului i-au răspuns la întrebări, l-au ajutat să se integreze, să participe cot la cot cu ei la viața secției, a tinerilor, . a întregului colectiv de oameni ai muncii. Din discuțiile purtate cu cei mai nou inca- drați. cu uteciștii deja integrați, cu eîțiva dintre tinerii comuniști din întreprinderea „înfrățirea" am înțeles că principalul obiectiv al inițiativei „Comunistul și tinărul de care răspunde" ii reprezintă integrarea noului încadrat in viața colectivului. Integrare care presupune cunoașterea întreprinderii, a colectivului de muncă, a produselor ce sînt realizate. în timpul programului de lucru, dar mai adesea după terminarea acestuia, au loc adevărate cursuri de perfecționare profesională, în cadrul cărora tinerii învață rigorile profesiei și, ca să spunem așa, „tainele" acesteia. Sînt lecții practice, în care se învață disciplina tehnologică, dar și disciplina muncitorească, desenul tehnic și rigorile calității. economie politică, dar și viață de organizație, spirit revoluționar și exigentă comunistă ; astfel, tînărului îi sînt sădite în suflet responsabilități, față de propria muncă, față de întregul colectiv, i se modelează conștiința formindu-i-se trăsături definitorii pentru întreaga lui viață și activitate.Competența profesională — cartea de vizită a tinerilor. „Sînt pregătit să descifrez orice desen tehnic oricît de complicat". „Cunosc nu numai utilajul pe care lucrez, ci toate utilajele din secția noastră". „Dacă nu aș fi învățat aici în întreprindere ce înseamnă să cauți permanent noul, să încerci să faci ceva ca să-1 implementezi, să te intereseze permanent cum să obții producție calitativ superioară în condiții de eficiență economică crescută nu aș fi avut acum, la terminarea sta- giaturii, cele cîteva invenții înaintate spre brevetare și cele cîteva inovații care se aplică pe fluxul tehnologic". Sînt numai 

cîteva din răspunsurile pe care le-am primit din partea uteciști- lor caro au fost subiecții acestei inițiative. Desigur, multe din cunoștințele profesionale ale tinerilor muncitori și specialiști au fost învățate si la cursurile de perfecționare profesională și din studiul literaturii de specialitate, dar ele au fost .aprofundate și studiate îndelung in orele tîrzii ale dupâ-amiezelor și serilor cind, alături de tinerii comuniști, muncitori și specialiștii abia veniți in întreprindere. își îndreptau greșelile, învățau ce trebuie să tacă pentru ca reperul ieșit din utilajul lor, aflat pe planșeta lor de desen, să corespundă ;' cind încercau să elimine erorile, chiar dacă acestea însemnau milimetri sau microni, deoarece pentru un bun profesionist nu sint admise asemenea greșeli (așa li se spunea, așa au învățat, așa iși fac datoria). Dar. mai cu seamă, în aceste ore, ei, tinerii,. învață cum se comportă un utecist, un tînăr comunist, ce înseamnă spiritul de inițiativă, neodihna creatoare de nou. de mai bine. mai complex, mai competitiv, perseverenta și asiduitatea pentru a căuta noul, pentru a produc® prin noi tehnologii, să afli și să știi ce a apărut nou în domeniul în care lucrezi, să vezi dacă acest nou nu poate fi incă innoit. și asimilat în producție. Că aceste „lecții" au fost predate, că ele au fost asimilate stau mărturie produsele uzinei. In atelierul cel mai important al întreprinderii — ațelierul montaj-finisaj — .mai mult de jumătate din oamenii muncii sînt tineri, iar ceea ce ei realizează, ceea ce se produce in toată uzina este, aproape fără excepție, de cea mai bună calitate. nu numai din punct de vedere al execuției. ci. mai ales al noului, al complexității tehnologice. Vorbind despre acest nou. despre febrila lui căutare, despre modul concret in care este implantat și asimilat în performanțele tehnice ale utilajelor realizate, am putea oferi titlurile multor teme de cercetare-proiectare realizate de uteciști. numele acestora, fie ei specialiști cu studii superioare sau muncitori specialiști. Am putea enumera premiile cîștigat® de tinerii Uzinei la fazele concursurilor profesionale, sau Ia sesiunile de comunicări tehnico-științifice — premii nu puține la număr. Dar cel mai concludent ni se pare faptul că în fiecare an aproximativ 10 invenții sint înaintate spre brevetare, că toate temele de creație tehnico-științifică realizate de uteciștii întreprinderii sînt aplicate in producție cu foarte bune rezultate (numai în anul 1988. 46 tipuri de ma- șini-unelte au fost modernizate și înnoite : pentru anul acesta cele 19 teme de creație tehnico- -științifică preluate de organizația U.T.C. sînt deja realizate). Si incă foarte multe s-ar mai putea spune despre acțiunile organizației U.T.C.. pentru că spiritul de inițiativă, dublat de o serioasă competență profesională. răspunderea și exigența comunistă sînt atributele firești ale vieții și muncii acestei organizații.
CRISTINA BALINT

Bătălia pentru nou, bătălia pentru noi

APLICAREA IMEDIATĂ ÎN PRODUCȚIE - FINALIZARE 
A ORICĂREI ACTIVITĂȚI Of CERCETARE„In întreaga perioadă a deceniului următor — se arată în Raportul prezentat de secretarul general al partidului, tovarășul Nicolae Ceaușescu, de la tribuna celui de-al XIV- lea Congres al comuniștilor români —, și in primul rind m cincinalul 1991—1995, trebuie să se concentreze toate forțele pentru înfăptuirea programelor de organizare științifică și de modernizare a activității in toate sectoarele.în acest sens va trebui să se pornească de la faptul că actualul nivel de dezvoltare a e- conomiei românești, cit și o- rientările pe plan mondial impun o intensificare a activității de cercetare științifică și tehnică, asigurind astfel in toate sectoarele aplicarea in viață și organizarea producției pe baza celor mai noi cuceriri ale științei și tehnicii. Aceasta constituie una din cerințele, legice ale dezvoltării societății omenești, ale construirii cu succes a socialismului și comunismului". Această orientare, cu limpezime exprimată de secretarul general al partidului, se regăsește în fapt intr-un amplu și efervescent proces de gindire, de căutare, de muncă și înnoire ce caracterizează toate colectivele muncitorești de pe cuprinsul țării. Ne-am oprit astăzi la Slatina — localitate ce a cunoscut o puternică dezvoltare industrială in anii socialismului, dezvoltare care a atras după sine, așa cum era si firesc, o intensificare a întregii vieți sociale si culturale, o ridicare impresionantă a nivelului de trai al locuitorilor.Așa cum este și firesc intr-un municipiu care dispune de o puternică platformă industrială, cu implicații importante in economia națională, activitatea de cercetare științifică, de inventică a specialiștilor — muncitori, ingineri și tehnicieni — organizați in 39 de cercuri ale inventatorilor și inovatorilor este grăitoare. Numai pentru anul 1989, planurile tematice de invenții și inovații, la nivelul municipiului, cuprind 156 de probleme tehnice de strictă necesitate pentru economia municipiului. Dar un plan rămine — oricît de complex și bine gîndit ar fi — un proiect fără acoperire dacă cei meniți să-i dea viață nu demonstrează capaci

tatea tehnică. implicarea în problemele de producție, ampla documentare la zi cu cele mai noi realizări pe plan mondial și, nu in ultimul rind, energia și capacitatea de mobilizare necesare întrupării Iui in fapte și realizări concrete. Abia astfel privite lucrurile — dincolo de proiectele in sine — putem vorbi despre capacitatea tehnică, despre profesionalismul de inaltă clasă al celor 214 inventatori și inovatori „oficiali" care formează „echipa operativă de inventivitate" de pe platforma industrială a orașului. Despre ei. dar mai ales despre ce înseamnă ei in întreprinderile unde lucrează, ne-a vorbit cercetătorul Ion Ciucu. președintele Comisiei municipale a inginerilor și tehnicienilor.„Dincolo de conceperea unui plan de cercetare pe cit de curajos pe atît de realist, se impune necesitatea unei mobilizări depline și a unei sprijiniri concrete de care are nevoie, deopotrivă, orice specialist care încearcă implementarea noului în producție. Pentru că, în cazul unei activități de cercetare cu aplicație imediată, profilul specialistului se desprinde din singurătatea laboratorului propriu, al planșetei izolate, devenind un portret viu, la conturarea căruia trebuie sâ participe conștient întregul colectiv de muncă care va beneficia de strădaniile sale. Cu fiecare prilej, secretarul general al partidului, tovarășul Nicolae Ceaușescu. a subliniat importanța pe care colectivele de oameni ai muncii, din indiferent ce sector al activității economici, trebuie să o acorde realizării unor produse de un nivel calitativ compatibil cu cel mondial, și chiar mai bune, ceea ce nu se poate realiza fără perfecționarea continuă a tehnologiilor existente și implementarea in cit mai scurt timp a tehnologiilor noi, a automatizării, robotizării și cibernetizării producției, a aplicării metodelor moderne de control al calității. Este firesc așadar ca munca inventatorului, a creatorului de nou tehnic, să preocupe întregul colectiv, beneficiarul final. Și, personal, consider că modul cel mai elocvent în care putem .vorbi despre preocuparea colectivă față de munca de cer

cetare științifică și tehnică se exprimă in rapiditatea cu care rezultatele acestor căutări sint aplicate in fluxul tehnologic. Aș dori, ajuns in acest moment ai discuției, să exemplific prin citarea citorva teme de cercetare a căror implementare in producție a condus la obținerea unor realizări remarcabile : de pildă, la Centrul de Cercetări și Proiectări pentru Tehnologia Aluminiului — «Procedeul de obținere a pastei de aluminiu pentru uz general- a cărui aplicare reduce in totalitate importul sau -Mortar carbonic și procedeu pentru lipirea blorurilor carbonice» ; la întreprinderea de Aluminiu — -Procedeu de elaborare a aliajelor de alumi- niu-siliciu» — cu efecte economice de peste 400 000 lei anual și -Flux de protecție dezoxi- dare și curățire a zgurii pentru aliajele de aluminiu-, care a dus la crearea unui nou flux de turnătorie sau -Procedeu de înzidire a vetrei cuvei de electroliză a aluminiului-, studiu care conduce Ia îmbunătățirea izolației termice a cuvei, la eliminarea pierderilor de căldură și, astfel, la importante economii de energie. Urmărind aceeași linie politică de mare clarviziune, in a cărei concepție fiecare cadru tehnic trebuie să se constituie, la locul său de muncă, intr-un specialist capabil să se implice cu randament sporit in rezolvarea problemelor tehnice și de producție, deci intr-un specialist cu inaltă calificare. in adevăratul sens al cuvintului, comisiile inginerilor și tehnicienilor au pus un accent deosebit pe aplicarea inițiativei : -Fiecare cadru tehni- co-ingineresc și de specialitate să rezolve anual cel puțin o problemă tehnică sau de organizare a producției și muncii in afara sarcinilor de serviciu». Inițiativa a fost generalizată în toate unitățile economice ale municipiului, fiind antrenați circa 2 000 de cadre tehnice și de specialitate".Reporterului nu-i rămine de- cit să conchidă că toate aceste fapte argumentează intensificarea crescindă a activității de cercetare științifică și tehnică, activitate ai cărei principali protagoniști sînt și la Slatina, ca pretutindeni în România socialistă, tinerii.
ALINA UNGUREAN!’

VALENȚELE CONȘTIINȚEI
REVOLUȚIONAREAstăzi, literaturii și artei le revine un rol de subliniată importanță in tot ceea ce se circumscrie grandioasei opere de educare a poporului in spiritul tradițiilor sale patriotice, revoluționare. „Trebuie să se realizeze — sublinia tovarășul Nicolae Ceaușescu in Raportul prezentat la Congresul al XIV- lea al partidului — noi opere literare, cu un inalt conținut patriotic, noi filme, piese de teatru. eare să oglindească viața, realizările poporului nostru, sâ fie puternic pătrunse de inaltele idealuri ale umanismului revoluționar, socialist, să sădească in conștiința tineretului, a întregului popor dragostea față de patrie, față de socialism, de partid, față de interesele generale ale întregii națiuni".Dintotdeauna, creatorii mar- canți au dat o edificatoare mărturie, se înțelege, pe calea unei subtile transfigurări artistice, asupra timpului și societății in care au viețuit, asupra problemelor. aspirațiilor contemporanilor lor. Scriitorii, plasticienii, muzicienii, oamenii de teatru, cineaștii, artiștii de azi, din România, au. la rindul lor, nobila datorie de a da o vibrantă și convingătoare imagine asupra a tot ceea ce privește realitățile din patrie. De asemenea, întrucit operele lor au ca prim și principal destinatar pe contemporanul și compatriotul creatorului, mesajul poeziilor șl romanelor, picturilor și sculpturilor, simfoniilor si creațiilor din perimetrul teatrului liric, dramelor și comediilor, se cuvine să încorporeze o densă încărcătură ideatică, bogate valențe formative, transmise prin modalități specifice artei respective. Am atins astfel o problemă dezbătută pe larg, din multiple unghiuri, în estetica modernă : aceea a strinsei interdependențe, care poate merge pina la o cvasiidentificare, intre fondul și forma operelor. Adevărata forță artistică e de reperat — așa cum istoria diferitelor arte o poate demonstra, cu o infinitate de exemple, în chip peremptoriu — în creații încorporind o problematică majoră și mansmițătoare ale unui mesaj de largă deschidere.Datoria de acută însemnătate a creatorilor de frumos români contemporani, amintită mai devreme, presupune o sporită responsabilitate a fiecăruia dintre ei, indiferent de domeniul artei și de „genul" in care și-ar da măsura talentului. Consecințele urmării unui atare comandament social sînt, intre altele, de concretizat la nivelul unei ferme opțiuni tematice. Adevăratul, firescul izvor al inspirației trebuie să fie prezentul și istoria neamului. preamărirea virtuților naționale, a epocalelor împliniri înregistrate în actualitatea socialistă a patriei. Pe de altă parte, toate acestea nu se cuvine a fi împlinite doar ia modul declarativ, ci intuindu-se. in modalități de o tulburătoare intensitate estetică, sensurile adinei ale unor deveniri și imperative ale momentului, nu mai puțin sesizîndu-se aspecte și implicații reclamate de un simț adine, matur al evoluțiilor in perspectivă. O altă consecință de egală însemnătate a asumării, din partea tuturor creatorilor, a unei atitudini de o sporită responsabilitate, este aceea a prezenței de. noi și noi lucrări care să aibă o substanțială contribuție, grație ideilor transmise prin mesajul lor, la promovarea șt afirmarea principiilor umanismului societății noastre, la combaterea a tot ceea ce contravine unor asemenea principii. Am menționat ast

fel ideea importanței specifice a mesajului. In fond, opera este un tot a cărui valoare e de găsit (in sensul că se cuvine'a fi transmisă) la toate nivelurile : al temei, al ideilor vehiculate, al împlinirilor artistice intrinsece. In contemporaneitate, mesajul operelor are o subliniată pondere in formarea și modelarea conștiințelor la parametrii exigențelor momentului. în sfîrșit valoarea artistică a operelor nu este doar un factor indispensabil pentru ca tematica să fie tratată corespunzător, iar ‘ mesajul să fie transmis cum se cuvine, cu alte cuvinte, ca atît cea dinții, cit și cel de-al doilea să penetreze realmente, substanțial în mintea și sufletul destinatarului. Prezentindu-se, însă, cu lucrări viabile sub raport axiologic, artistul face- și o implicită operă de educație estetică a marelui public în cultul frumosului autentic, deprinzîn- du-1 a detecta și respinge contrafacerea, mediocritatea, prostul gust, lipsa de originalitate.Nu se cuvine a fi pierdut din vedere și un alt aspect : creșterea necontenită a nivelului cultural al întregului popor reclamă o sporită receptivitate din partea destinatarilor creațiilor literar-ărtistice la mesajul literaturii, teatrului, muzicii, artei plastice, filmului românesc contemporan. Trebuie să se ajungă la o mai marcată permeabilitate a conștiinței cititorului de romane și poezii, plămădite în a- ceastă epocă și inspirate de ea, a frecventatorului creațiilor artistice în genere, Ia tot ceea ce exprimă patosul de profundă reverberație revoluționară, de manifestă atitudine angajată ăl operelor. Este anacronic pentru vremea noastră tipul de consumator dî artă așa-numit „comod". înțeleasă în chip corect si complex, această calificare presupune nu doar prezența unui receptor cu alergii în a fi deranjat în tabieturile lui estetice, ci unuia necaracterizat, dintr-o multiplicitate de puncte de vedere, printr-o atitudine preponderent activă dinaintea operelor. Intr-un ev care reclamă poziția angajată, responsabilă a omului, in toate sectoarele activității sale, acesta din urmă. în ipostaza de cititor de literatură, de spectator se cuvine să-și manifeste personalitatea acutizîndu-și capacitatea de a percepe dimensiunea ideatică, formativă a operelor. Numai pe această cale se poate realiza o comunicare substanțială, efectivă între emițător și receptor, între artist și marele public. Participarea reală, conștientă a omului la tot ceea ce este în legătură cu sine trebuie să-și afle o concretizare, in planul aflat aici in discuție, in faptul-că nu ne aflăm înaintea unui monolog al artistului, ci « unui dialog, împlinit pe o pluralitate de căi intre emitentul și destinatarul lucrărilor Iiterar-artistiee. Iată de ce. așa cum sublinia in magistralul Raport prezentat de tovarășul Nicolae Ceaușescu la Congresul al XIV-lea al partidului, literaturii și artei plămădite azi in România Ii se cere să manifeste o susținută atenție și comprehensiune față de ideile legate de modelarea fizionomiei omului nou, înaintat, animat de un profund spirit patriotic, devotat trup și suflet cauzei nobile a socialismului si comunismului, idei pc care ereatorii au npbila misiune să le încorporeze în roadele strădaniilor lor, asu- mindu-și, in deplinătatea ei, o atitudine de o matură responsabilitate socială și artistică.
VICTOR ATANASIV

Gîndirea tehnicăO LECTURĂ NECESARĂ

ucafia
vacantanu

■

W I V V I VTabara dragaTabăra nr. 2 Tazlău este o cunoștință veche. Mii de școlari din întreaga țară s-au bucurat (după propria lot- mărturisire, verbală sau scrisă) de ospitalitatea unică a organizatorilor, dar și a localnicilor din frumoașa așezare de pe Tarcău. Au venit cu încredere și emoții și au plecat cu amintiri neșterse, hotărîți să se mai întoarcă măcar o dată pe aceste îneîntă- toare meleaguri. Directorul taberei, profesorul Petre Zamfirescu, păstrează de la mai tineri și mai vîrstnici — scripts manent ! — sutede scrisori primite, adevărate „declarații de dragoste", cind mai naive, cind mai patetice, toate însă fiind de o neîndoielnică sinceritate Secretul ? La Tazlău, totul e măsurat cu o grijă deopotrivă pasionată șl responsabilă. „Nea Nelu" e un fel de jolly-joker, bun la toate : cară cele de trebuință, pune geamuri, becuri, clanțe, repară instalațiile, radio-ul, picup-ul, televizorul, răspunde de magazie, de curățenie și chiar de discotecă 1 Vorba cuiva: „Omul ăsta face absolut totul și ceva în plus". „Tovarășul, director" îi tratează pe oaspeți ca pe propriii săi copii : Ie spune legende, anecdote, basme, le dă sfaturi părintești cu vocea sa „dulșe", iar ca profesor de muzică întemeiază coruri și li se proclamă dirijor ! Pentru un oarecare, acestea sînt lucruri minore, ori

ciudățenii amuzante, cind ele, de fapt, fac parte din „ritualul" normal al unei tabere, cu deschiderea ei festivă, solemnă și emoționantă; cu focul de tabără; cu concursuri sportive și artistice ; cu minunatele drumeții pe firul Limpejorului, in Munții Stogu. la Pîriul cu Lespezi, la Cărbunărie, la cabana Verdele, cu trenul forestier („mocănița"), pînă la Podul Soimu, Ia Răzoarele... Au fost vizitate, în Tazlău, ctitoria lui Ștefan cel Mare (1495), Casa memorială „I. Mlronescu", Fabrica de Cherestea. Excursiile rămin șl ele de neuitat : la Tg. Neamț, la Humuleștii lui Creangă, la rezervația de zimbri, la ruinele Cetății Neamțului, la Agapia și Văratec, la barajul de la Bicaz (unde s-a făcut o promenadă cu vaporașul pe Lacul Bicaz) și, mai departe, prin grandioasele Chei, la Lacu Roșu. în Piatra Neamț, grupurile de copii au avut ce vedea la Muzeul de Științe Naturale, la Casa memorială „Calistrat Hogaș" și în alte locuri care au atins toate lungimile de undă ale sufletului. Animatorii acestor expediții au fost, firește, neobositul director Petre Zamfirescu și comandantul instructor Traian Anton, un profesor de toată isprava, bun pedagog, doldora de cunoștințe și de voie bună, inimos și agreabil... Cine mai poate uita vreodată clipele petrecute în Tabăra nr. 2 Tazlău ?
Prof. CONSTANTIN TRANDAFIR

Liceul Industrial nr. 5 Cimpina

Acțiuni politico-educative si cultural-artisticeCopiilor, șoimilor patriei, pionierilor și școlarilor din județul Cluj le sînt rezervate pe perioada vacanței de iarnă bogate acțiuni politico-educative și cultural-artistice. In cadrul acțiunilor organizate în cele 90 de

cluburi de vacanță, în taberele montane, la casele pionierilor și șoimilor patriei din întreg județul au loc simpozioane, seri de poezie, vizionări de filme documentare și istorice, de spectacole înfățișînd lupta po

porului român pentru libertate, independență și unitate, vernisarea unor expoziții etc. Tot in această perioadă are loc concursul cintecu- lui patriotic și dansului pionieresc cu tema „Omagiu patriei și partidului". Serbarea

pomului de iarnă va fl completată cu vizite I in locuri și la monumente istorice, cu întreceri sportive și concursuri pe teme cultural-educative.(Agerpres) j

ORAR 
ÎNCĂRCATîncă de la poartă m-au In- tîmpinat glasurile vesele care se împleteau cu hohote de ris in discuții aprinse; cu toate că se zăreau caiete (!) sub braț, auzeam doar de Bușteni și clăpari. de tabere și schiuri, de Babe și patine... în hol animația era în toi : se făceau pronosticuri : cine ciștigă Cupa 30 Decembrie la șah, ce echipă va ieși învingătoare in Cupa Unirii !a tenis de masă, iar bas- chetbaliștii. care tocmai terminaseră un meci „destul de st.rîns", iși disputau incă scorul. Unde ne aflăm ? La Liceul „Nicolae Bălcescu" din Capitală unde am avut curiozitatea să poposim într-o liniștită — credeam noi — zi de vacanță.Cataloagele dormitau — ce-i drept — liniștite pe rafturile lor, dar restul școlii n-avea răgaz de odihnă; creta alerga cu aceeași repeziciune pe tablă căci se făceau consultații pentru olimpiadă, treaptă, admitere; cabinetele erau și ele însuflețite de atmosfera care domnea la cercurile organizate in cadrul schimbului de experiență realizat între liceu și liceele „Nicolae Tonitza" și „Metaloglobus"., La bibliotecă se răsfoiau cărți, albume, căci urmau acțiunile în cinstea zilei de 30 Decembrie și a Unirii la care participau cu referate, comunicări și elevii.Am plecat însoțită de un grup de elevi care mergeau Ia Muzeul de Artă: i-am întrebat dacă in fiecare zi de vacanță aveau un „orar" așa de încărcat.Ce întrebare ?! Oare eu nu știam că în vacanță nu sînt pauze ?

CARMEN MAIER

Aceasta este recomandarea pe care o facem în ce privește volumul intitulat Pașii poetului, o frumoasă și captivantă apariție editorială, girată de Editura Sport-Turism și, datorată autorilor Gellu Doriin și Emil Iordache care au alcătuit un itinerar pe baza documentelor de istorie literară, evocind drumurile prin țară ale poetului Mihai Eminescu.Ipotești. Suceava, Humor, Putna, Vatra Dornei, Bistrița Năsăud. Tîrgu-Mureș.' Brașov, Sibiu, Blaj. Alba-Iulia, Arad. Timișoara, Lugoj, Oravița, Ba- ziaș, Drobeta-Turnu Severin, Giurgiu, București, Iași, Botoșani... locuri, drumuri, case, oameni care marchează etape din viața marelui poet român. Incitat de titluri, cititorul este tentat, nu o dată, să nu res

pecte cronologia sau ordinea itinerarului, ci să parcurgă mai intii acele capitole ce par să pună în lumină aspecte mai puțin cunoscute din biografia eminesciană.Volumul incintă și bucură privirea prin remarcabila prezentare grafică, ce-i acordă, deopotrivă și statutul de album de artă. Adevărată sărbătoare a privirii, întreaga carte este ilustrată cu numeroase desene in peniță realizate de către pictorul Spiru Vergulescu, autor al unei suite de desene intitulate „Locuri eminesciene" care au fost prezentate la Botoșani cu prilejul sărbătorilor prilejuite de împlinirea unui veac de la stingerea din viață a poetului și care a rămas, ulterior, constituită ca o expoziție permanentă Ia casa memorială din Ipotești.
SIMONA BOARIU

(Urmare din pag. I)lor metalice și montarea lor cu macarale de mare capacitate, etc. „La noi orice idee e bine primită, programul de modernizare fiind un program deschis", completează inginerul Vasile Diaconu, șeful serviciului proiectare. Ca la orice instruire a personalului, dar de data aceasta cu un singur elev, semnatarul acestui reportaj, inginerul Vasile Dănilâ a făcut o demonstrație a caracteristicilor tehnice ale noilor tehnologii utilizate pentru realizarea porțiunii repartizate spre execuție din traseul Canalului Șiret—Bărăgan. Un rezultat nemijlocit al activității de cercetare din unitate este realizarea instalației „MANAF" — mașină autofini- soare și autonivelatoare de turnat beton pe taluze, prin auto- dotare intrind pînă acum în funcțiune un număr de opt utilaje. Dintre invențiile realizate aici vom exemplifica cu „Structură de canal pentru irigații! placat cu dale de beton" (autori, inginerii G. Blasutti, Gh. Dănilă, M. Momanu și tehnicianul D. Vîlcu), invenție brevetată în acest an și deja aplicată, în curs de omologare fiind propunerea de invenție „Instalație autopropulsată pentru turnat beton pe taluze de lungime variabilă". Exemplele ar fi și greu de reținut in cuprinsul a- cestui articol, numărul lor fiind extrem de numeros, la realizarea acestor tehnologii contribuind și foarte mulți specialiști de la nivelul antreprizelor. „Nu există lucrare unde noul să nu-și fi găsit aplicare", ne spune Costică Petcu, secretarul comitetului de partid pe complex, ofețindu-ne o sumedenie de alte exemple, dintre care mai reținem faptul că două măsuri aplicate Ia CET Bacău au fost preluate și în programtll de modernizare a Ministerului Construcțiilor Industriale.
„O BAZA DE PRODUCȚIE 

CUM NU AU ALȚII"...însoțit de tovarășul Vasile Groza, vicepreședinte al comitetului de sindicat pe complex, facem o vizită la Secția de producție industrială a trustului. Deși se lucrează intens, în ateliere și’ în poligoanele de prefabricate este o ordine și o sta

re de curățenie desăvîrșită. Ce se execută aici ? Cele mai importante mi s-au părut a fi cele peste 160 de tipuri de placaje prefabricate de dimensiuni mici folosite la fațadele blocurilor din centrul civic al Capitalei. „Alte trusturi cumpără aceste elemente de la întreprinderile bucureștene „Granitul" sau „Progresul", dar nouă nu ne-a convenit ; costul era mare și livrarea nu se făcea operativ", îmi spune tovarășul Groza. Formele acestor placaje sint dintre cele mai pretențioase. Ipsosarul Dionisie Balint, care în ultimii doi ani a policalificat aproape 50 de zidari în ipsosari, coordonează munca migăloasă a foarte tinerilor săi „ucenici", formele rezultate nefiind departe rie arta adevărată. Ceea ce le deosebește totuși e faptul că' aici se fac anual vreo șapte mii de astfel de finisaje, dar cu atît mai important este chiar acest fapt : toate elementele trebuie să fie perfecte, aceste construcții urmînd să constituie noile monumente ale contemporaneității. O altă experiență deose" bită o înregistrăm la sectorul de recondiționări, un număr de 27 de repere intrînd deja in nomenclatorul de activitate. S-au asimilat repere de la buldo-ex- cavatoare și s-au realizat dispozitive inerțiale de pornire a motoarelor, dispozitive care e- limlnă bateria șt alternatorul. în secția mecano-energetică, ne informează subinginerul Flavius Chiper, se produc utilaje) pentru turnarea mecanică a rosturilor de beton, instalații „Manaf" și multe altele. La a- telierul de confecții metalice l-am cunoscut pe strungarul Nicolae Munteanu, om cu 30 de ani de muncă numai în acest trust. E o plăcere să-l privești cum lucrează cu seriozitate, chiar cu îndîrjire, aș zice, cum rostuiește metalul cu ajutorul strungului, utilaj care nu mai are pentru dînsul nici Un fel de secrete. în toate atelierele se lucra cu maximă intensitate, fiecare om îndeplinindu-și conștiincios sarcinile ce-i reveneau. Poate că în această seriozitate a lucrului bine făcut trebuie căutată explicația rezultatelor deosebite obținute de acest colectiv muncitoresc de care m-am despărțit cu cele mai bune ginduri.
MIHAI BOGATU
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VIZITA OFICIALĂ DE PRIETENIE A TOVARĂȘULUI 
NICOLAE CEAUȘESCU, PREȘEDINTELE ROMĂNIEI, 

ÎN REPUBLICA ISLAMICĂ IRAN

TELEGRAMĂ
Domnului NICOLAE CEAUȘESCU

Președintele Republicii Socialiste RomâniaAm primit cu deosebită plăcere mesajul de felicitare pe care mi l-ați adresat cu prilejul Zilei naționale a Bahreinului. Folosesc acest prilej pentru a vă transmite, la rîndul'meu, sincere salutări împreună cu cele mai bune urări de sănătate și fericire personală, de progres continuu și bunăstare pentru poporul prieten al României.
ISSA BIN SALMAN AL KHALIFA

Emirul statului BaHrein

PRIMIRI LA TOVARĂȘUL

Masoud Rughani Zanjani, vicepreședinte 
al Republicii și șef al Organizației Planului și BugetuluiPreședintele Republicii Socialiste România, tovarășul Nicolae Ceaușescu, a primit, marți, Ia Palatul Saadabad din Teheran, pe Masoud Rughani Zanjani, vicepreședinte al Republicii și șef al Organizației Planului și Bugetului, președintele părții iraniene în Comisia mixtă româ- no-iraniană de cooperare economică, tehnică și de comerț.în cursul întrevederii au fost analizate posibilitățile existente pentru dezvoltarea, în continuare, a colaborării româno-iraniene pe plan economic, tehnico-știin- țific și în alte sfere de activitate.

Ceremonia depunerii unei coroane de floriTovarășul Nicolae Ceaușescu, președintele Republicii Socialiste România, a depus, marți, o coroană de flori la fnormîntul ayatolahului Ruhollah Khomeini.La sosirea in incinta Comple
REPORTAJUL NOSTRUO vreme, oamenilor din co

muna doljeană Valea Stanciului li s-a părut în firea lucrurilor 
ca unii dintre ei să-și pără
sească vatra natală pentru a se 
duce să lucreze in industria o- 
rașvlui. De unde să-și fi luat 
industria noastră muncitorii 
dacă nu dintre țărani ? Cine 
altcineva să fi populat noile o- 
rașe dacă nu o parte dintre oa
menii satului 7 lată insă că a 
venit un moment cind comuna 
a sesizat că nu-și poate livra 
orașului toți fiii. Și agricultu
ra are nevoie de oameni. Apoi, 
dacă ei Vor să facă și industrie, 
ar putea s-o facă la ei acasă și 
dacă vor să trăiască intr-un fel 
care e al orașului, ar putea să-l 
transplanteze, in proporția pe 
care o consideră necesară, in 
trupul satului, făgăduind insă 
a-i păstra acestuia specificul. Că 
venise clipa unei atari decizii o 
arată statistica : dacă in 1968 
număra cincisprezece mii de lo
cuitori, Valea Stanciului nu
mără in 1989 opt mii. Trebuia 
făcut ceva, pentru ca firescul 
deplasării populației spre me-^ 
diul industrial, spre cel craia-' 
vean îndeosebi, să nu atingă 
punctul critic. Și trebuia în
ceput, firește, cu o nouă cali
tate în domeniul ocupațional de 
bază. In agricultură. Și oame
nii de la Valea Stanciului a- 
veau cu ce să înceapă. Pe o 
mare parte din cele zece mii de 
ha de pămtnt arabil strălucește

Succese în producție 
ale oamenilor muncii 

din județul Giurgiuîntr-o telegramă adresată tovarășului NICOLAE CEAUȘESCU, secretar general al Partidului Comunist Român, președintele Republicii Socialiste România, oamenii muncii din unitățile industriale ale județului Giurgiu raportează îndeplinirea, la data de 18 decembrie, a planului pe 4 ani din actualul cincinal la producția marfă industrială. Sporul de producție, în valoare de peste 800 milioane lei, se concretizează în obținerea peste prevederi a unor importante cantitati de utilaje tehnologice pentru lucrări miniere și pentru metalurgie, gaze asociate utilizabile, produse chimice, ale industriei ușoare și alimentare. în anul 1989, se arată, de asefnenea, în cuprinsul telegramei, au fost obținute realizări deosebite și In județul Giurgiu, depășin- du-se planul la producția marfă 

pe baze reciproc avantajoase. în acest cadru, s-a apreciat că potențialul economic actual al României și Iranului oferă condiții pentru extinderea și mai puternică a conlucrării bilaterale, îndeosebi a cooperării in producție, precum și pentru creșterea și diversificarea schimburilor comerciale.Președintele Nicolae Ceaușescu a subliniat rolul important ce revine guvernelor din cele două țări, precum și Comisiei mixte de cooperare economică, tehnică și de comerț în identificarea de noi căi și modalități de acțiune în vederea intensificării relații
xului memorial, situat în zona Bhest Zahra, in imediata apropiere a capitalei .iraniene, o gardă militară a prezentat onorul.După depunerea coroanei de flori, s-a păstrat un rinoment 

un „cernoziom negru, granulat, 
dar bun de la natură11. Dar dacă 
natura dă, omul trbuie să știe 
să primească. Oamenii de la 
Valea Standului — în frunte, 
bineînțeles, cu specialiștii — au 
știut să primească acest dar : 
era bun pămîntul pe care li-l lă
saseră strămoșii, dar ei i-au a- 
plicat lucrări de îmbunătățiri 
funciare făcindu-l astfel incă 

CUM SE POA TE FACE DIN DINE MAI BINE
mai bun. De furcă le-a dat mai 
mult pământul din stingă Jiului, 
care „nu era așa de productiv11, 
dar nu s-au lăsat pină ce nu 
l-au făcut să-i asculte. Ca pre
misele să fie complete, mai tre
buiau să facă un lucru : să-l 
irige. Și astăzi il irigă aproape 
în întregime. Rezultatele n-au 
întirziat să apară. Ele înseam
nă producții-record. lată un 
exemplu : comuna Valea Stan
ciului a înregistrat in 1989 cea 
mai mare recoltă din istoria ei. 
Dar munca pămintului n-a în
semnat niciodată — și cu atit 
mai mult nu poate însemna as
tăzi — doar a da cu sapa. De 
pământ se leagă și creșterea a- 
nimalelor. E un lucru pe care 
oamenii de la Valea Stan
ciului îl știu bine, căci pes

industrială, la export pe relația devize convertibile ; au fost puse în funcțiune noi capacități de producție în valoare de peste 2,5 miliarde Iei.însuflețiți de sentimente de nețărmurită dragoste și recunoștință pe care le nutrim față de dumneavoastră, tovarășe secretar general, se spune în încheierea telegramei, ne angajăm să acționăm cu întreaga putere de muncă. în spiritul indicațiilor și orientărilor pe care le-ați formulat la recenta plenară a C.C. al P.C.R., pentru realizarea exemplară a planului pe anul 1990 și pe întregul cincinal, a însuflețitoarelor o- biective ale Congresului al XIV-lea al partidului, congresul marilor victorii socialiste, adăugind astfel noi și remarcabile realizări la bilanțul glorios al „Epocii Nicolae Ceaușescu". 

lor de colaborare dintre România și Iran. în același timp, a fost relevată însemnătatea încheierii de noi acorduri și înțelegeri, care să confere stabilitate și perspectivă conlucrării și cooperării romano-iraniene in interesul dezvoltării economico-sociale independente a celor două țări și popoare.La primire a luat parte Ion Radu, viceprim-ministru al guvernului, opjgședintele părții române in Comisia mixtă româno- îraniană de cooperare economică, tehnică și de comerț.
de reculegere.La ceremonie au participat oficialități române și iraniene.La încheierea ceremoniei, președintele Nicolae Ceaușescu a semnat în Cartea de onoare a Complexului memorial.
te o sută dintre ei lucrează zil
nic in zootehnie. putindu-se 
lăuda, de pildă, cu un puternic 
complex de tineret taurin. 
Apoi, munca pămintului solici
tă și favorizează un adevărat 
catalog de meserii, unele tradi
ționale, dar pe care sfârșitul 
secolului XX le redescoperă 
bucuros, altele moderne, pe care 
același sfirșit de secol le încu
rajează. La Valea Stanciului. 
dintre bărbați s-au ales dlntot- 
deauna unii care fac rotărie, 
dogărie și potcovărie, dor astăzi 
meseriașii care incă le practică 

au imbătrinit și se simte nevoia 
ca alții mai tineri să le preia 
tainele. Și, oricit ar părea de 
surprinzător, primii amatori, a- 
dică primii tineri care vor să 
facă din dragoste aceste mese
rii. s-au ivit ; rămâne ca numă
rul lor să sporească și ca iubi
rii să-i adauge știința meseriei. 
Cu mai multă ușurință se vor 
găsi, probabil, fete care doresc 
să se specializeze in broderie și 
țesătorie, meserii tradiționale 
predispuse prin definiție la mo
dernizare. Mai e nevoie și de 
cadre calificate in semiconser- 
varea legumelor, deoarece, „fă- 
bricuța" actuală va trebui să 
devină fabrică in toată puterea 
cuvântului, așa incit producția 
de pe cele trei sute de ha de 
profil să poată fi valorificată

SPORT■ Comentînd meciul pentru „Cupa intercontinentală" de fotbal disputat la Tokio între echipele A.C. Milan și Nacional Medellin, corespondentul sportiv al agenției E.F.E. notează între altele : „întilnirea a fost predominată de scheme defensive aplicate de ambele formații, care în cele 120 de minute de joc n-au tras decit 10 șuturi pe poartă, spre decepția răbdătorilor spectatori japonezi. Antrenorul columbian Maturana a cerut probabil jucătorilor săi în primul rind sâ-1 marcheze cit mai strict pe Marco Van Basten și să închidă culoarele de acces spre poartă pentru a limita pe cît posibil scorul pe care de altfel italienii l-au deschis de abia cu 2 minute înainte de încheierea prelungirilor. La o lovitură liberă, jucătorul Alberigo Evani a tras cu efect, înșelîndu-1 pe portarul Higuita care pină atunci apărase foarte bine. Deși a pierdut (0—1) Nacional Medellin i-a convins pe mulți că este o echipă valoroasă și că, la Campionatul Mondial, reprezentativa Columbiei poate furniza surprize". Iată formațiile utilizate In meciul de la Tokio: Milan: Galii —

NICOLAE CEAUȘESCU

Ministrul iranian ai afacerilor externeTovarășul Nicolae Ceaușescu. președintele Republicii Socialiste România, a primit, marți, 19 decembrie, la Palatul Saadabad, reședința ce i-a fost rezervată pe timpul vizitei sale in Iran, pe Aii Akbar Velayati, ministrul afacerilor externe al Republicii Islamice Iran.în cadrul întrevederii au fost discutate o serie de aspecte ale dezvoltării colaborării româno-iraniene pe arena internațională, precum și un cerc larg de probleme ale vieții politice mondiale.A fost subliniată necesitatea
Vizitarea Complexului „Iran Khodro“ 
și a Muzeului de covoare al Iranului

(Urmare din pag. I) derea satisfacerii cerințelor pieței interne și la export.în cursul vizitării principalelor secții ale fabricii, tovarășul Nicolae Ceaușescu a apreciat realizările obținute de muncitorii și specialiștii iranieni și a. subliniat posibilitățile existente pentru realizarea unor acțiuni de cooperare între România și Iran și in acest domeniu.La plecare, tovarășul Nicolae Ceaușescu a fost invitat să 
fără pierderi. Sub lista acestor 
meserii, tradiționale și moder
ne, care se îndatorează intr-un 
fel sau intr-altul pămintului, 
mai direct și mai pe ocolite, nu 
se poate pune incă linie la Va
lea Stanciului. Sint meserii care 
vor fi insușite chiar în comună, 
care a devenit, nu cu mult timp 
în urmă, centru de C.U.A.S.C. 
Și vor fi insușite cu atât mai 
mult, cu cit, începind din 1989, 
liceul cu profil agricol și-a adău
gat și treapta a doua. Adoles
cenții au. de altfel, la dispozi
ție și posibilitatea, pe care o 

fructifică efeient. de a aprofun
da o meserie la școala profe
sională și de a-și desăvirși cu
noștințele la liceu. Pregătin- 
du-se pentru munca pămintu
lui, ei vor rămâne, firește, in 
sat. Dar nu care cumva să cre
dem că navetiștii, vreo patru 
sute cincizeci cu toții. dintre 
care destul de mulți incă tineri, 
s-au rupt de specificul de a- 
grar. De cițiva ani, și mai cu 
seamă de cind s-a mărit cota 
procentuală de produse care re
vin lucrătorului, au incheiat 
acord global cu unitatea agrico
lă. și in special la prăsitoare. 
Așa se face, pentru a da un 
exemplu, că două sute și jumă
tate de ha de cartofi au fost re
coltate intr-un timp așa de scurt 
că aproape s-ar spune : „cit ai

Tassotti, Baresi, Costacurta, Maldini, Rijkaard, Ancelotti, Do- nadoni. Fuser (Evani), Van Basten, Massaro (Simone). National Medellin: Higuita. Herrera, Cas- siani, Escobar, Goritez. Perez, Alvarez, Garcia, Arboleda, (Usu- riaga), Arango (Restrepo), Trel- lez.■ începind de anul viitor, in prima divizie a campionatului unional de fotbal vor participa 16 echipe, a hotărît federația de specialitate din U.R.S.S. Această formulă, pentru care a pledat și fostul internațional Lev Iașin, este cea mai indicată in condițiile unui sezon intern și internațional încărcat, ce va culmina cu Campionatul Mondial.■ Lotul de fotbal al Italiei pentru meciul amical din ziua de 21 decembrie, de la Cagliari, in compania formației Argentinei are următoarea alcătuire : portari : Walter Zenga (Inter), Stefano Tacconi (Juventus); fundași : Giuseppe Bergomî (Inter), Franco Bâresi, Paolo Maldini (ambii A.C. Milan), Luigi de Agostini (Juventus), Ciro 

intensificării eforturilor și acțiunilor in direcția soluționării pe cale pașnică, prin tratative, a stărilor de conflict și încordare existente in diferite regiuni ale lumii. în acest context, s-a acordat o atenție specială problemelor privitoare la reglementarea generală și la realizarea unor acorduri depline intre Iran și Irak in vederea instaurării păcii in această regiune, situației din Orientul Mijlociu, din Afganistan și din alte regiuni ale lumii, sub- liniindu-se necesitatea de a se face totul pentru rezolvarea tu

semneze în Cartea de onoare a întreprinderii.In continuare, a fost vizitat Muzeul de covoare al Iranului, care reunește cele mai valoroase modele de covoare datind din secolul al XVI-lea pină in prezent și constituie o bogată sursă de cercetare pentru specialiști. Sute de exponate din cele mai renumite centre înfățișează tehnica țesutului co- voarelor, evoluția acestei îndeletniciri de-a lungul timpului, 
bate din palme". Oameni ai 
satului sint și cei cincizeci de 
dascăli : educatori, învățători și 
profesori, care modelează per
sonalitatea odraslelor satului în 
patru grădinițe cu program pre
lungit și în cinci școli. Toți au 
gospodării care seamănă bine 
cu ale localnicilor de profesie 
țărani. Se poate spune că, pă
șind în ritmurile modernității, 
oamenii de la Valea Stanciului 
rămin ei înșiși. Tot astfel, co
muna insăși. Și ea trebuie să-și 
redeseneze vatra (din două mii 
șapte sute de gospodării, in pe

rimetrul construibil se află șase 
sutei, să-și creeze o rețea de 
canalizare, să-și pună la punct 
un sistem de încălzire centrală, 
să armonizeze casele cu aspect 
de vilă cu blocurile pentru spe
cialiști. care vor totaliza in anii 
următori patruzeci și două de 
apartamente, să-și îmbunătă
țească serviciile către populație 
(o ciudățenie : comuna nu are 
încă o frizerie !), să înzestreze 
cele cinci cămine culturale și 
in special pe cel din centru, 
care are o sală de opt sute de 
locuri, cu aparatură culturală 
adecvată. Sint multe de făcut. 
Tinerilor le place febrilitatea 
care a pus stăpînire pe comuna 
lor. Ca dovadă, in primele un
sprezece luni ale anului 1989, la 
Valea Stanciului au fost irite-

Ferrara (Napoli) ; mijlocași : Giuseppe Giannini (A.S. Roma), Giancarlo Marocchi (Juventus), Fernando da Napoli, Luca Fusi (ambii Napoli), Roberto Dona- doni (A.C. Milan), Nicola Berti (Inter); atacanți: Gianluca Vial- li, Roberto Mancini (ambii Sampdoria), Andrea Carnevale (Napoli), Roberto Baggio (Fiorentina) și Aldo Serena (Inter).
★Antrenorul formației argenti- niene, Carlos Bilardo, a anunțat că va începe meciul cu următorul „11“ : Pumpido — Sensini, Simon, Ruggeri, Olarticoechea — Giusti, Batista, Basualdo, Burruchaga — Dezotti, Maradona.■ în cadrul turneului internațional de hochei pe gheață „Cupa Izvestia", ce se desfășoară la Moscova, reprezentativa U.R.S.S. a întrecut cu scorul de 5—2 (3—0, 2—1, 0—1) formația Finlandei, iar selecționatele Cehoslovaciei și Suediei au terminat la egalitate : 0—0.După două zile de întreceri In clasament conduce echipa U.R.S.S. — 4 puncte. 

turor acestor probleme în interesul popoarelor respective, al cauzei păcii și colaborării internaționale.Convorbirile au evidențiat faptul că în marea majoritate a problemelor vieții internaționale actuale. România și Iranul au poziții comune sau apropiate. ceea ce creează condiții pentru dezvoltarea și mai puternică a colaborării și conlucrării româno-iraniene pe arena internațională.La primire a participat IOn Stoian, ministrul afacerilor externe.

devenită o adevărată artă.Vizitînd sălile muzeului, tovarășul Nicolae Ceaușescu a avut cuvinte de apreciere la adresa măiestriei execuției co- voarelor și geniului creator al poporului iranian.La despărțire, gazdele au exprimat președintelui Nicolae Ceaușescu calde mulțumiri pentru onoarea deosebită ce le-a fost făcută și l-au rugat să semneze in Cartea de onoare a muzeului.
meiate patruzeci și două de fa
milii. Oamenii din fruntea ob
știi se bucură. Și au de ce. In 
ceea ce se întimplă cu vatra lor 
natală sint implicați, și așa e 
firesc, mai mult decit oricine. 
Povestea acestei metamorfoze 
ne-au destăinuit-o doi dintre ei: Chirilă Firicioiu, vicepreședinte 
din 1974 și primar din 1981, șt Virgil Virdol. secretar al Con
siliului Popular incă de la 1 iu
nie 1968. Sint doi oameni care 
cunosc bine viața comunei nata
le ’ și, desigur, viața ca ' atare. 
Concluziile lor, pe care le-au 
decantat de-a lungul anilor, iau. 
adesea o înfățișare netă, de 
precept existențial. Virgil Vir
dol. care a făcut „mai multe 
școli11 : Liceul de cultură gene
rală, Școala tehnică de contabi
litate, Facultatea . de drept 
(cursuri fără frecvență) și care 
e încredințat că. in munca lui, 
„esențială este interpretarea co
rectă a legii11 face și o afirma
ție care chintesențiază motiva
țiile care pot determina adoles
cenții să rămină să-și trăiască 
viața in sat : „Rămînind aici, 
ei rămin acasă la părinți". Iar 
primarul Chirilă Firicioiu. care 
se poate minări cu o rodnică ex
periență in cea mai modernă din
tre profesiile pe care le-a im
pus astăzi pămîntul, mecaniza
rea, conchide, cu aceeași limpe
zime proprie zicalei și prover
bului, în legătură cu imperati
vul unei conduite umane co
erente : „Omul trebue să fie om 
in toate împrejurările11. Cind 
rostea aceste cuvinte, primarul 
Chirilă Firicioiu se gindea, nu 
încape îndoială, la consătenii 
săi.

CONSTANTIN SORESCTT

■ Concursul de sărituri cu schiurile disputat pe trambulina de la Sapporo a fost ciștigat de Jens Weissflog (R.D. Germană), cu un total de 227 puncte (sărituri de 114,5 m și 112,5 m). L-au urmat austriecii Werner Hajm— 210,5 puncte și Heinz Kuttin— 208 puncte,în clasamentul general al „Cupei mondiale", după șase probe, conduce Ernst Vettori (Austria)— 88 puncte, urmat de Heinz Kuttin — 75 puncte.■ Echipa iugoslavă de fotbal Partizan Belgrad, adversara formației Dinamo București in sferturile de finală ale „Cupei Cupelor4’, a înaintat un apel Uniunii Europene de Fotbal (U.E.F.A.) pentru ridicarea sancțiunii de suspendare a terenului propriu pentru un meci, sancțiune hotărîtă după turul secund al competiției continentale, datorită atitudinii nesportive a spectatorilor belgrădeni.„Dacă U.E.F.A. nu va ține seamă de apelul nostru, a declarat antrenorul lui Partizan, Ivan Golac, vom juca partida cu Dinamo București la Sarajevo sau la Zagreb".

AGENDAMarți a avut loc la Ministerul Afacerilor Externe schimbul instrumentelor de ratificare a Acordului între Guvernul Republicii Socialiste România și Guvernul Republicii Islamice Mauritania privind promovarea șl garantarea reciprocă a investițiilor, semnat, la Nouakchott, la 14 martie 1988.
în Editura Politică a apărut:

Rezoluția Congresului al XIV-lea 

al Partidului Comunist Român

Fondul funciar - maximă 
răspundere în folosirea 

deplină și eficientă a întregii 
suprafețe agricole

(Urmare din pag. I) date din Moldova și Transilvania au devenit rezervoare de producții agricole constante și înalte, marea majoritate vi- zînd recolte de 8 tone griu și 20 tone porumb in medie la hectar, pentru a notifica numai două exemple din producția de cereale.La înfăptuirea amplelor acțiuni de îmbunătățiri funciare au participat și vor participa și în anul viitor, prin inițiative proprii, împreună cu instituțiile și întreprinderile specializate, și organizațiile revoluționare ale tinerei generații, în cadrul programelor stabilite la nivel național, județean si local, care vor cuprinde în final o suprafață de circa 500 mii hectare. Este un titlu de înaltă mîndrie patriotică faptul că, deja, în perimetrele a- menajate prin activitatea brigadierilor pe șantierele tineretului se obțin recolte record și constante, iar în anul viitor a- ceastâ activitate va cunoaște noi cote valorice și calitative. Să subliniem în același timp că acțiunea tinerilor își dovedește eficiența nu numai la marile amenajări complexe, dar chiar și prin lucrările de mai mică anvergură, dar la fel de importante pentru creșterea productivității pămintului, cum sint fertilizările cu îngrășăminte organice, curățirile de mușuroaie, cioate și mărăcini-
Tinerii și noua revoluție agrară

PĂMÎNTUL ÎȚI DĂ 
ATÎT CÎT ÎI DAIȘi in comuna vasluiana Zăpo- deni, bilanțul acestui an agricol relevă rezultate deosebit de frumoase. Cele mai frumoase de pină acum, cum ține să sublinieze inginerul Eugen Cain. încă din prima decadă a lunii noiembrie. adaugă tinărul președinte al cooperativei agricole de producție din localitate, am incheiat toate lucrările specifice campaniei de toamnă, inclusiv arăturile, ceea ce înseamnă, in comparație cu situația înregistrată anul trecut, un avans de aproape trei săptămini. Acest avans este și el un indiciu al faptului că s-a lucrat bine. însă argumentele cele mai semnificative in acest sens le constituie înseși producțiile obișnuite. Pentru a reliefa nivelul acestora, se cuvine făcută iarăși o comparație. Luînd ca bază de referință tot situația de anul trecut, cind unitatea a început să se înscrie, în privința rezultatelor, pe o curbă ascendentă, realizările de anul acesta sint cu adevărat impresionante. Atit la cerealele pâioase, cît și la porumb. producțiile s-au dublat in 1989. Același lucru s-a intim- plat, precizează Eugen Cain, și la floarea-soarelui.Ca să înțelegem și mai exact dimensiunile acestor creșteri, să notăm că ele apropie cooperativa din Zăpodeni de nivelul productiv al unor unități cu valoroase tradiții în domeniu. Faptul e cu atit mai remarcabil cu cît zestrea ei funciară cuprinie in general pămînt nu dintre cel mai fertil. 6ar pămîntul. e de părere Eugen Cain, oricit ar fi de bun, nu se grăbește niciodată să fie generos dacă nu-1 ajută omul. E limpede, deci, că ajutorul acesta trebuie să fie extrem de substanțial atunci cind e vorba de un pămînt care nu e de la sine foarte rodnic. Și noi. cei de aici, din Zăuodehi, asta ne-am străduit să facem : să ajutăm cit mai mult nămîn- tul. să-1 dăm, pe cît posibil, tot ceea ce-i trebuie pentru a-și spori fertilitatea. Cind spun asta am în_ vedere efectuarea tuturor lucrărilor necesare în conformitate cti normele agrotehnice stabilite. Este imposibil ca lucrînd astfel să nu-ți vezi răsplătite pe de-a-ntregul eforturile.

Schimbul instrumentelor de ratificare a fost, efectuat de Constantin Oancea. adjunct al ministrului afacerilor externe, și Cheikh Mohamed Fadhel Kane, ambasadorul Republicii Islamice Mauritania la București. (Agerpres)

șuri, defrișările de vegetație nefolositoare, eliminarea bălților și mlaștinilor parțiale și de dimensiuni mai mici.Dar, in ansamblul ei, Legea Planului de dezvoltare a agriculturii. industriei alimentare, silviculturii și gospodăririi apelor pe 1990 — și nu numai în articolele ce notifică direct aceste obligații legale de necesitatea folosirii cu maximă eficiență a fondului funciar (articolul 2, punctele a și b, articolul 8, punctele a, c, d, și articolul 9, punctele a și c) — vizează buna îngrijire și exploatare a pâmintuiui prin cultivarea de soiuri și hibrizi de înaltă producție, generalizarea agrotehnologiilor intensive, sporirea randamentelor pe pășuni, pajiști și finețe, folosirea integrală a suprafețelor destinate culturilor duble și succesive, desfășurarea chibzuită a investițiilor care implică o- biective ce scot pămînt din circuitul agricol etc.în concluzie, a munci cu răspundere pămîntul este o obligație patriotică, răspundere care trebuie înțeleasă sub toate aspectele sale, de la lucrările pentru sporirea fertilității lui șî pină la aplicarea tehnologiilor care asigură recolte record, inclusiv grija pentru a nu-i altera însușirile, pentru a-1 feri de efectele negative ale poluării, în consens cu măsurile și acțiunile ce se desfășoară pe plan național.

Aplecindu-se cu temeinicie a- supra pămintului. muncind cu’ sporită responsabilitate și dragoste. cooperatorii din Zăpodeni au constatat cu satisfacție că rezultatele obținute sint intr-adevăr pe măsura investiției lor’ de efort. Sint, iată, citeva săptămini de cind ei vorbesc despre campania agricolă la timpul trecut. Exceptînd zootehnia, unde, prin natura lucrurilor, toa- ’ te zilele anului sint și trebuie să fie zile de vîrf, harnicii agricultori din Zăpodeni au cam pus punct activității lor pe 1989. Ar fi greșit să înțelegem însă că ei au in momentul de față răgaz pentru a sta la taifas la gura sobei. 1990, zice Eugen Cain, bate la ușă. Așa că ne pregătim să-I intîmpinăm cum se cuvine. .Iar „cum se cuvine" înseamnă a ne pune din timp toate treburile în ordine, astfel incit să nu a- pară nici un fel de surpriză neplăcută pe parcurs. Reținem spre edificare un singur amănunt cu privire la acest lucru, încă din prima parte a lunii dec -mbrie. consiliul de con ducere al unității din Zăpodeni a stabilit deja toate măsurile pe care le reclamă intrarea fără probleme intr-un nou an de activitate. Bunăoară, Eugen Cain a propus ca in noantea de revelion să fie el însuși de permanență la sediul cooperativei. Este, să recunoaștem, un exemplu care spune multe. Să faci mai întîi tu ceea ce le ceri altora să facă, zice președintele. Si zice nu atit prin vorbe, cit, mai ales, prin fapte, fiindcă acestui tînăr inimos nu-i prea plac vorbele. Că acesta e adevărul a demonstrat-o cu prisosință realitatea anului ce se va sfîrși cu- rind. an la inceputul căruia oamenii i-au încredințat funcția de președinte al cooperativei. N-au trecut de atunci decit patru anotimpuri. Anotimpurile cele mai rodnice din activitatea de pină acum a unității. Și a- eesta, am auzit pe cineva spu- nîndu-ne la plecare, e doar începutul. Avem toate motivele să credem, că așa este, drept pentru care ne propunem să revenim la Zăpodeni în unul din anotimpurile următoare.
ȘTEFAN MITROT



Acțiuni și luări de poziție 
pentru pace și dezarmare

«NAȚIUNILE UNITE 19 (A- gerpres) — Componentă importantă a procesului dezarmării, interzicerea experiențelor nucleare a reprezentat unul dintre subiectele tratate cu prioritate de către diferitele organisme ale O.N.U. în cadrul actualei sesiuni a Adunării Generale. Astfel, din cele citeva zeci de rezoluții consacrate diferitelor aspecte ale problematicii dezarmării, trei abordează chestiunea eliminării tuturor testelor cu arma nucleară. Unul dintre aceste documente, adoptat cu 127 de voturi, favorabile, 2 împotrivă (Marea Britanie și Statele Unite) și 22 de abțineri, recomandă organizarea în 1990 și 1991 a unei conferințe a țărilor care au aderat la Tratat (din 1963), pentru a transforma acest instrument juridic internațional într-unul cuprinzător, interzicînd toate experiențele nucleare, inclusiv pe cele subterane. O a doua rezoluție, aprobată cu 136 de voturi, 3 împotrivă (Franța, Marea Britanie și Statele Unite) și 13 abțineri, cere tuturor țărilor posesoare de arme nucleare să ajungă la oprirea — cît mai curînd posibil — a oricăror teste nucleare. în baza celui de-al treilea document, Adunarea Generală cere — cu o majoritate și mai mare, de 145 de voturi favorabile — puterilor nucleare să convină asupra unor măsuri verificabile și semnificative din punct de vedere nuclear pentru oprirea tuturor exploziilor nucleare.BONN 19 (Agerpres) — Organizația vest-germană „Coordonarea pentru pace" din landul Palatinat a exprimat îngrijorarea crescîndă a populației din regiunea Fischbach cauzată de prezența în zonă a celui mai mare depozit de arme chimice al S.U.A. din Europa, informează agenția D.P.A.La Fischbach se află depozitate 2 000 tone gaze de luptă dintre cele mai periculoase. Printr-o petiție pe care s-au adunat mii de semnături se

cere interzicerea zborurilor de joasă altitudine ale avioanelor • americane de luptă. O eventuală prăbușire a unui aparat asupra depozitului ar avea consecințe catastrofale.BRUXELLES 19 (Agerpres) — La Bruxelles a avut loc o reuniune a partidelor ecologiste din Europa. într-o declarație dată publicității de particlpanți se relevă necesitatea unor inițiative serioase de demilitarizare atît în Est, cît și în Vest, inclusiv în domeniul armamentelor nucleare și convenționale și pentru desființarea blocurilor militare. Totodată, este evidențiată necesitatea apărării mediului înconjurător.NEW DELHI 19 (Agerpres) — în orașul indian Bombay au început marți lucrările unui seminar internațional in problemele utilizării energiei nucleare în scopuri pașnice. O atenție deosebită va fi acordată posibilităților de folosire a energiei nucleare în țările in curs de dezvoltare.QUITO 19 (Agerpres). —• în- tîlnirea la nivel înalt a statelor membre ale Pactului Andin și-a încheiat lucrările, desfășurate timp de două zile in arhipelagul Galapagos (Ecuador), prin adoptarea unor acorduri vizînd revi- talizarea acestui organism regional de cooperare — informează agenția Prensa Latina. Președinții Boliviei, Columbiei, E- cuadorului, Perului și Venezue- lei au semnat „Declarația de la Galapagos" conținind concepțiile andine privind consolidarea păcii, securității și cooperării. Se subliniază că întărirea cooperării reclamă pacea, participanții convenind asupra modalităților de soluționare pe calea dialogului a eventualelor conflicte. De asemenea, a fost denunțat traficul ilicit cu droguri, președinții manifestindu-și ‘hotărirea de a conjuga eforturile în direcția combaterii acestui flagel.
Acute probleme economice 

și sociale în țările capitaliste
El Creștere îngrijorătoare a deficitului comercial 
al Spaniei S în R.F.G., persistă discriminarea intre 
bărbați și femei S 8 068 de firme vest-germane 

declarate falimentareMADRID 19 (Agerpres). — Deficitul comercial al Spaniei a atins un nivel deosebit de îngrijorător, printr-o creștere anuală de 42 la sută pînă la valoarea de 24 miliarde de dolari. Doar în luna noiembrie, el s-a majorat cu 2,4 miliarde dolari.Această situație se datorează faptului că doar 61 ia sută din importurile spaniole au putut fi acoperite cu veniturile realizate din exporturi. Un alt factor al creșterii deficitului îl reprezintă criza din industria turismului, relevă agenția Taniug.BONN 19 (Agerpres). — în R.F. Germania nu s-a realizat încă egalitatea între bărbați și femei, lipsa de echitate mani- festindu-se în primul rînd în domeniul economic, s<: relevă în raportul „Femeile în R.F. Germania", prezentat presei de ministrul federal pentru proble

mele femeilor, Ursula Lehr. Astfel, cîștigurile femeilor sint încă mult sub nivelul celor ale bărbaților. Venitul mediu al femeilor implicate direct în producție reprezintă 70,1 la sută din cel al bărbaților. Făcînd o comparație cu datele de-acum 10 ani, raportul nu constată nici un fel de îmbunătățire a situației în acest domeniu, informează agenția DPA.BONN 19 (Agerpres). — în luna octombrie, numărul firmelor vest-germane declarate falimentare a fost de 8 063, se arată într-un ranort al Oficiului federal de statistică, dat publicității la Wiesbaden. In perioada ia- nuario-octombrie, numărul firmelor falimentare a fost de 8 068. iar numărul total al falimentelor care include organizații, firme și persoane particulare s-a ridicat la 12 294, informează agenția DPA, citind din raport.

STIRINOTE-COMENTARII-STIRI-NOTE-COMENTARII-STIRI-NOTECOMENTARn

ORIENTULNAȚIUNILE UNITE 19 (A-gerpres) — într-o conferință de presă, Joseph Garba, președintele actualei sesiuni a Adunării Generale a O.N.U;, a subliniat că dezbaterile pe marginea situației din Orientul Mijlociu au evidențiat necesitatea soluționării grabnice a acestei probleme prin convocarea unei conferințe sub egida O.N.U., cu participarea tuturor părților interesate, , inclusiv a celor cinci membri permanenți ai Consiliului de Securitate. El a arătat, de asemenea, că politica de apartheid a regimului de la Pretoria are efecte destabilizatoare asupra situației generale a țărilor din sudul continentului african.CAIRO 19 (Agerpres) — întărirea solidarității arabe constituie una din condițiile de bază ale reglementării pe cale pașnică a conflictului din Orientul Apropiat, au sublinit participanții la conferința organizațiilor neguvernamentale din țările membre ale Ligii Arabe ale cărei lucrări se desfășoară la Cairo. Reprezentanți

MIJLOCIUa peste 30 de organizații dezbat căile de sprijinire a luptei poporului palestinian din teritoriile ocupate și de soluționare a situației din Liban.KUALA LUMPUR 19 (Agerpres) — La Kuala Lumpur au continuat marți lucrările seminarului regional în problema palestiniană, la care sînt pre- zenți delegați din numeroase țări asiatice, în intervențiile lor, delegații au evidențiat necesitatea convocării cît mai grabnice a unei conferințe internaționale pentru pace în Orientul Mijlociu^ solidaritatea popoarelor asiatice cu cauza justă a poporului palestinian — informează agenția T.A.S.S.RABAT 19 (Agerpres). — într-un interviu acordat televiziunii franceze, regele Hassan al II-lea al Marocului a subliniat necesitatea soluționării pașnice a situației din Orientul Mijlociu.în context, suveranul marocan a lansat un apel la continuarea eforturilor comitetului Ligii A- rabe însărcinat cu soluționarea problemei libaneze.

Lucrările sesiunii speciale 
a conducerii Fondului 
O.N.U. pentru copii NAȚIUNILE UNITE 19 (A- gerpres). — La sediul Națiunilor Unite de la New York s-au deschis lucrările sesiunii speciale a conducerii Fondului O.N.U. pentru Copii (UNICEF) consacrată pregătirii pentru anul viitor a unei conferințe mondiale dedicate apărării drepturilor copiilor. In cuvintarea rostită cu acest prilej, James Grant, director executiv al UNICEF, a relevat că 1990 va constitui un moment crucial pentru dezbaterea problemelor pe care trebuie să le soluționeze omenirea în următoruldeceniu pentru asigurarea unui viitor mai bun tinerei generații.Pe agenda de zi a proiectatei conferințe trebuie să figureze probleme care privesc găsirea unor posibilități de salvare a 50 milioane de copii din țările în curs <Je dezvoltare și crearea unor condiții normale pentru dezvoltarea altor citorva milioane — a spus el.

Moscova: Congresul Deputaților 
PoporuluiMOSCOVA 19 (Agerpres) — în cadrul sesiunii Congresului Deputaților Poporului al U.R.S.S., care se desfășoară la Moscova, marți au fost aprobate, cu majoritate de voturi, programul guvernamental de însă

nătoșire economică, etapele reformei economice, precum și concepția guvernamentală a elaborării planului de dezvoltare a economiei țării pentru anii 1991—1995, informeazăagenția T.A.S.S.
Necesitatea apărării suveranității și a dreptului 

popoarelor de a-și alege in mod liber propria 
cale de dezvoltare 

relevată in cadrul Conferinței permanente a partidelor politice din 
America Latină

Aspect din timpul unei de
monstrații desfășurate la To
kio în favoarea păcii și dez

armării

BUENOS AIRES 19 (Agerpres). — La Buenos Aires au luat sfirșit lucrările celei de-a XV-a sesiuni plenare a Conferinței permanente a partidelor politice din America Latină (COPPPAL). Reprezentanții a 46 de grupări politice au convenit să intensifice lupta pentru apărarea suveranității și a dreptului popoarelor de a-și alege în mod liber propria cale de dezvoltare, pentru respectarea principiului neintervenției in treburile interne ale altor state.

Totodată, a fost evidențiată necesitatea unor acțiuni concrete în direcția adîncirii cooperării și dezvoltării relațiilor comerciale latino-americane, pentru soluționarea problemei datoriilor externe. Participanții s-au pronunțat in favoarea unui amplu dialog cu celelalte forțe politice din regiune, precum și de pe alte continente, pentru consolidarea unității latino-americane — transmite agenția Prensa Latina.

Fermă condamnare 
a sancțiunilor S.U.A. 

împotriva 
Republicii PanamaCIUDAD DE PANAMA 19 (Agerpres). — Guvernul panamez condamnă in modul cel mai ferm noile sancțiuni preconizate de S.U.A. împotriva Republicii Panama și cere să se renunțe la aplicarea lor. Intr-o declarație dată publicității, relatată de agenția TASS, guvernul califică hotărirea Washingtonului de a interzice intrarea în porturile americane a navelor maritime sub pavilion, panamez drept un act al terorismului de stat împotriva unei țări suverane și independente, o încălcare grosolană a dreptului internațional și o violare a principiilor fundamentale inscrise in statutele O.N.U. și, respectiv, Organizației Statelor Americane. Totodată, Casa Albă — se arată in declarația guvernului panamez — ignoră principiile recunoscute ale Organizației Internaționale pentru Dreptul Mării, potrivit cărora toate țările sînt obligate să contribuie la dezvoltarea nestingherită a navigației și a comerțului.

Evoluția situației din AfganistanKABUL 19 (Agerpres). — în provincia sudică afgană Kandahar a avut loc Jirga (adunarea) triburilor, in cadrul căreia participanții și-au exprimat dis- ponibilitatep de a contribui la instaurarea păcii in țară. Re- ferindu-se la acțiunile cu caracter pașnic avute in vedere de reprezentanții triburilor, agenția de presă „Bakhtar" consem

nează hotărirea acestora de a lărgi contactele cu comandanții opoziției armate din diferite provincii ale țării. Pe de altă parte, agenția citată informează despre revenirea in țară, în ultimele zile, numai in provincia Baghlan, a altor 189 de cetățeni afgani, care, datorită sprijinului acordat de autoritățile guvernamentale, s-au putut reașeza în localitățile natale.

0 LA ROMA s-au încheiat lucrările celei de-a doua runde de convorbiri preliminare de pace intre delegația guvernului etiopian și delegația Frontului Popular de Eliberare din Tigre, cu participarea unui reprezentant al guvernului italian. în timpul negocierilor părțile au invitat guvernul italian, împreună cu guvernul kenyan, să sprijine negocierile Șe pace pentru soluționarea situației din nordul Etiopiei.

AFRICA AUSTRALĂHARARE 19 (Agerpres) — La Harare s-au deschis lucrările primului Congres național al Uniunii Naționale Africane din Zimbabwe — Frontul Patriotic, Ia care participă peste 4 000 de delegați, precum și reprezentanți din partea unor partide și mișcări de eliberare națională.Președintele Republicii Zimbabwe, prim-secretar al ZANU-FP, Robert Gabriel Mugabe, a prezentat raportul privind încheierea procesului de constituire a partidului unificat și direcțiile sale de acțiune pentru făurirea societății socialiste în Zimbabwe, în concordanță cu condițiile concrete din această țară.

PRETORIA 19 (Agerpres) — într-o declarație dată publicității, Congresul Național African (ANC) — cea mai reprezentativă grupare politică anti- apartheid, interzisă in R.S.A. — a adresat un apel tuturor celor ce muncesc in mediul rural și populației de culoare din bantustane de a se mobiliza mai activ in marele front al celor ce luptă pentru eliminarea sistemului segregationist. Scopul final al acestei lupte este întronarea unei societăți a libertății pentru toți, a unui stat democratic — se spune in documentul ANC.

AgendăMOSCOVA 19 (Agerpres). — Cosmonauții sovietici Aleksandr Viktorenko și Aleksandr Sere- brov iși continuă activitatea la bordul complexului științific orbital „Mir". îri conformitate cu programul de zbor — relatează agenția TASS —, cei doi membri ai echipajului au conectat toate sistemele și instalațiile modulului „Quant-2“ la sistemul cen-

PE SCURT• IN CAPITALA Belgiei a fost semnat acordul de colaborare economică intre U.R.S.S. și C.E.E. — informează agenția ■ T.A.S.S. Documentul a fost semnat de ministrul sovietic al afacerilor externe, Eduard Șevard- nadze, și de ministrul de externe al Franței, președintele în exercițiu al Consiliului ministerial al C.E.E.Acordul oferă un cadru larg colaborării reciproc avantajoase dintre U.R.S.S. și Comunitatea Economică (vest-) Europeană (C.E.E.), înlătură numeroase cau-
cosmicătrai al stației orbitale. De asemenea, piecizează agenția, au început experimentele vizînd studierea influenței cosmosului deschis asupra diverselor materiale, aflate pe suprafața exterioară a lui „Quant-2".Starea sănătății cosmonauților este bună. Evoluția complexului științific orbital „Mir" se înscrie în cadrul programului stabilit inițial, precizează TASS.

O profundă criză a invățămintului, 
cu consecințe dramatice asupra tinerei 

generațiiDreptul la învățătură, la educație se distinge ca unul dintre drepturile fundamentale ale omului, ale tinerei generații in special, drept consacrat, de altfel, la loc de frunte, în documentele internaționale, in constituția și legislația majorității țărilor lumii, inclusiv ale țărilor capitaliste. Pentru aceste din urmă state insă, asigurarea de drept și de fapt a accesuluj la invățămint rămine o problemă nerezolvată pentru milioane de tineri, in special pentru cei proveniți din rindurile oamenilor muncii, ale ceiățenilor cu venituri modeste. Criza care traversează învățămintul este inseparabil legată de criza economică, socială și culturală care zguduie țările capitaliste, de tendința tot mai generalizată in țările occidentale de a reduce investițiile in sectorul educației, ceea ce conduce la dereglarea invățămintului, a structurilor sale, însăși presa occidentală este nevoită să recunoască faptul că numeroși tineri din categoriile sociale defavorizate sint nevoiți să renunțe de timpuriu Ja școală sau mai tirziu din
Franța —

Condiții precare 
de desfășurare 

a procesului 
instructiv-educativReducerea an de an avestițiilor guvernamentale pentru învățămintul francez, baza sa materială tot mai precară și neadecvată, accesul tot mai limitat spre formele superioare de invățămint — colegii și universități — a tinerilor proveniți din rindurile păturilor sărace, a stirnit în ultimul timp în întreaga Franță un val de proteste,numeroase nemulțumiri în rîndul studenților, cadrelor didactice și al personalului administrativ. Potrivit relatărilor ziarului francez „Le Monde“, în ultimele șăptămîni consiliul de administrație al

in-

ze care, timp de decenii, împiedicau dezvoltarea unor relații bazate pe egalitate în drepturi, desființează numeroase norme discriminatorii in relațiile dintre părți.0 LA SEDIUL N.A.T.O. din Bruxelles secretarul general al acestei organizații, Manfred Woerner, s-a întilnit, marți, cu ministrul afacerilor externe al Uniunii Sovietice, Eduard Șe- vardnadze. Au fost abordate, informează agenția T.A.S.S., aspecte' ale relațiilor Est-Vest.0 PREȘEDINTELE P.S.U.G.— P.S.D. Gregor Gysi, a avut convorbiri, Ia Berlin, cu liderul Partidului Laburist din Marea Britanie, Neil Kinnock. Potrivit agenției A.D.N., in centrul discuțiilor s-au aflat probleme privind securitatea, europeană și politica R.D. Germane.0 CANCELARUL FEDERAL al R.F. Germania, Helmut Kohl, și-a încheiat vizita oficială întreprinsă în Ungaria. El a avut convorbiri cu Miklos Nemeth, președintele Consiliului de Miniștri, și cu alte oficialități ungare consacrate examinării relațiilor bilaterale și unor probleme internaționale actuale — relatează agenția M.T.I. "0 LA TOKIO s-au încheiat lucrările reuniunii grupului permanent de lucru pentru elaborarea Tratatului de pace dintre U.R.S.S. și Japonia. Acest organism, informează agenția T.A.S.S., a fost creat în urma înțelegerii intervenite in decembrie. 1988, in timpul vizitei ministrului sovietic dp externe, Eduard Șevardnadze, în Japonia.0 LA KATMANDU se desfășoară lucrările Comisiei tehnice pentru probleme sportive, de artă și ■ cultură din cadrul Asociației Asiei de Sud pentru

Cooperare Regională (SAARC). ParticiDă delegați din Bangladesh, Bhutan, India. Maldive, Nepal, Pakistan și Sri Lanka. Sînt abordate modalitățile de impulsionare a conlucrării în domeniile respective, intre țările membre, ca mijloc de cunoaștere și înțelegere reciprocă— transmite agenția China Nouă.0 COMISIA C.E.E. a aminei sine die luarea în discuție a cererii Turciei de aderare la C.E.E.— s-a anunțat la Biuxelles.Hotărirea in acest sens — a declarat un purtător de cuvînt al Comisiei, citat de agențiile Taniug și TASS — a fost determinată de „dezechilibrul accentuat existent pe plan economic,_ social si politic între Turcia și țările C.E.E.". In principiu — a adăugat purtătorul de cuvînt al. Comisiei C.E.E. —, aderarea Turciei la C.E.E.. solicitată in anul 1987, este posibilă.• PREȘEDINTELE PARTIDULUI SOCIALIST DEMOCRATIC DIN JAPONIA, E’ichi Nagasua, aflat în vizită în Berlin, a conferit cu ministrul de externe al R.D. Germane, Oskar Fischer. Au fost examinate aspecte ale situației din R.D.G., precum și probleme internaționale, informează agenția A.D.N.0 BANCA CENTRALA A COSTA RICĂI a procedat la o nouă devalorizare.; în ranort cu dolarul, a monedei naționale — colonul, informează agenția Prensa Latina. Noua paritate a monedei costaricane este de 84,55 coloni pentru un dolar.Președintele executiv al Băncii Centrale, Eduardo Lizano, a declarat că politica de devalorizare a colonului va fi continuată în 1990, avînd drept scop să limiteze importul și .să stimuleze exporturile țării.

Oameni ai muncii australieni demonstrind împotriva deteriorării 
calității vieții, fapt ce aiectează îndeosebi sectorul invățămintului

colegiu particular este de 12 465 de dolari. La unele universități cum sînt Harvard, Yale, Brandies din Massachusetts costul studiilor se ridică între 18 000—21 000 de dolari, sume, firește, inaccesibile pentru tinerii proveniți din păturile populației cu venituri mici și mijlocii. La aceasta se adaugă calitatea tot mai precară a cunoștințelor dobîndite de elevi in liceele -americane, fapt ce îngrijorează tot mai mult instituțiile guvernamentale, dar mai cu seamă părinții elevilor, care știu că șansele acestora de-a urma cursurile unei instituții de învățămînt superior sînt tot mai mici. Iată citeva exemple concludente. 61 la sută din tinerii americani în vîrstă de 17 ani nu înțeleg pasaje întregi din manualele pe care le studiază la școală și nici din ziare : 59 la sută nu. sînt în stare să interpreteze texte și să facă aprecieri în legătură cu corectitudinea rezultatului unui experiment științific. Rezultatul unei recente anchete efectuate de „Național Assessomant. of Educational Progress" în rindul a 1,4 milioane de elevi între 9 și 17 ani este un nou semnal de alarmă. Nu trece o zi fără Sa un nou sondaj să nu dezvăluie noi elemente ale analfabetismului cultural al americanilor.Un studiu publicat de „Educațional Testing Service" din Princetown in urmă cu citeva șăptămîni, efectuat pe baza a 63 de intrebări puse unui număr de 24 000 elevi de liceu, relevă că, în privința matematicii și științelor, americanii de 13 ani se situează în urma colegilor lor britanici, irlandezi, spanioli sau canadieni. „Este inspăimintătoare lipsa de pregătire a tinerilor americani pentru viitoarea lor activitate" — a comentat profesorul Bassam Z. Shakhas- hiri, director adjunct la „Național Science Foundation". Dintr-un studiu efectuat a reieșit că cei mai buni elevi americani erau mai puțin pregătiți decît un elev japonez mediocru. Americanii descoperă acum că au rămas nu numai in urma japonezilor, ci și a tuturor celorlalți. Elevii americani care sînt primii în clasă riscă un eșec răsunător, din momentul de față pînă în anul 2000, la examene internaționale. însă ei nu știu acest lucru.
ALEXANDRU IANCU

cauza creșterii continue a taxelor școlare, iar o mare parte a absolvenților unui institut de invățămint superior sini nevoiți să treacă de pe băncile facultăților direct in rindul șomerilor cu diplomă.In țara noastră, după cum bine se știe, învățămintul de toate gradele este gratuit, iar accesul larg al tinerilor, indiferent de poziția socială sau naționalitate, este neîngrădit. Expresie grăitoare a acestei griji a partidului și statului nostru pentru tinăra generație a patriei este și recentul Decret al Consiliului de Stat al Republicii Socialiste România privind majorarea, incepind cu 1 decembrie 1989. a cuantumului burselor pentru studenții fii de muncitori și țărani cooperatori indiferent de veniturile părinților. Aceasta este o dovadă în plus că intre vorbă și faptă, intre ceea ce-ți dorești și poți să realizezi este o deplină concordanță, căci grija pentru tinăra generație se identifică in țara noastră cu grija luminos al patriei.rul „Le Point". Și, după cum conchide această publicație, „puține sint instituțiile școlare franceze care nu prezintă astăzi caracteristicile unei inadmisibile degradări".
R.F.G. —

Un an universitar 
sub semnul privațiunilorMii de studenți vest-ger- mani au început anul universitar fără să aibă asigurată o locuință și mulți dintre ei nici o perspectivă de a vedea soluționată această problemă. Dezvăluirea condițiilor dramatice în care trebuie să studieze numeroși tineri vest- germani a fost făcută de Volker Klemm, purtătorul da cuvînt al Uniunii Asociațiilor Studențești din R.F.G. (VSD), precum și de reprezentanți ai comisiilor studențești universitare, în cadrul unei conferințe de presă la Bonn, Avînd în vedere că, la ora actuală, 190 000 de studenți nu au unde

pentru viitorulUniversiiății din Franche- Comte a decis organizarea unei zile a „porților deschise" pentru a susține revendicările personalului administrativ legate de condițiile de muncă și viață ale acestuia. La Nantes și Nanterre, mii de studenți și cadre didactice au manifestat, cerînd suplimentarea fondurilor destinate în- vățămîntului și localuri corespunzătoare desfășurării procesului de învățămînt. în context a fost relevat,. faptul că în condițiile existente este imposibilă primirea unui număr crescînd de studenți, iar condițiile precare în care se află localurile universitare constituie piedici serioase în calea desfășurării normale a activităților de cercetare și a inițiativelor pedagogice. „A- coperișuri sparte, pereți murdari, uneori sparți, instalații de încălzire și apă defecte, echipamente electrice „explozive", clădiri improprii care transformă clasele — vara, în cuptoare, și iarna — în congelatoare" sint realități date la iveală nu de mult de zia-

să locuiască și trebuie să aștepte ani de zile pină să-și găsească o locuință cit de cit acceptabilă, nemulțumirea în rîndul studenților se intensifică pe zi ce trece. Studenții, a arătat Klemm, nu au nici o șansă să închirieze o cameră în condițiile impuse de așa- numita „piață liberă". Mulți studenți din anul intii — și aceste fapte nu sînt cu nimic exagerate — își găsesc refugiu și loc de dormit pe paturi improvizate, instalate în pivnițe, spălătorii și sălile de mese ale cantinelor studențești, a declarat Marțin Knop, reprezentantul Asociației studențești.Numai în Orașul Bonn, 1 200 de studenți se găsesc într-o situație extrem de dificilă, fără să se ia în calcul cei 5 000 studenți din anul întîi. Mulți studenți care nu au reușit să-și găsească o locuință, a relatat KIemm, fac naveta zilnic de la 6 distanță de 250 km sau chiar de la distanțe mai mari, ajungînd extenuați la cursuri. S-a ajuns la o atare situație incit se consideră drept cea mai avantajoasă formă de locuit pentru studenți așa-numitul „bilet de vagabond", emis de căile ferate federale, al cărui

preț este de 240 mărci. Un număr din ce în ce mai mare de studenți care frecventează cursurile Universității din Bonn locuiesc, învață și dorn? noapte de noapte în acceleratul Bonn-Miinchen-Bonn, au relevat reprezentanții studenților. Aceleași surse relevă faptul că accesul copiilor de muncitori în învățămintul superior vest-german este din ce în ce mai limitat. Numai 8,3 la sută dintre copiii de muncitori pot fi întîlniți în universitățile din R.F.G. Din surse guvernamentale se relatează, de asemenea, că datoria totală a absolvenților de studii superioare, ca urmare a pauperizării maselor largi de cetățeni, a ajuns la 15 miliarde de mărci, teea ce înseamnă în medie 50 000 de mărci pe student.
Calitatea precară 

a cunoștințelor dobindite 
în școlile americaneîn toamna acestui an costurile pentru frecventarea colegiilor și universităților americane au sporit cu 8 la sută, iar frecventarea unui
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de toate
Accident

Cinci persoane și-au pierdut viața in urma prăbușirii pe 
aerodromul din Biggin Hill, din comitatul Kent, a elicopte
rului cu care călătoreau. Accidentul a avut loc in condiții 
meteorologice potrivnice, incluzind un plafon de nori la 
joasă înălțime, ploi puternice și vizibilitate redusă. Comuni
carea cu turnul de control s-a întrerupt in timp ce se pre
gătea aterizarea.

Pe de altă parte, furtuna din ultimele zile a provocat 
moartea altdr șapte persoane in- întreaga țară ; in plus, in 
Scoția șase pescari sint dați dispăruți, resturi ale ambarca
țiunii lor fiind găsite in zona in care pescuiau. Inundații 
puternice au avut loc în localitatea Lymington, din comitatul 
Hampshire, unde 350 de case au fost evacuate. Pagubele 
materiale generale sint evaluate la mai multe milioane 
lire sterline.

de

Proiectul „Eurotunnel"
întreprinderile angajate in realizarea tunelului sub Cana

lul Minecii au anunțat că inițiază, la Londra, negocieri cu 
instituțiile financiare pentru a putea obține noi fonduri, ca 
urmare a faptului că societatea realizatoare a proiectului 
„Eurotunnel" a anunțat că prețul lucrării se va ridica, față de 
cel prevăzut anterior, cu încă 3 400 milioane dolari. Se re
levă, astfel, că 
să coste 12 068

viitorul tunel sub Canalul Minecii ar urma 
milioane dolari.

Trestia de zahăr și... infarctul
Medicii cubanezi afirmă că foarte curind vor fi in măsură 

să dea un răspuns satisfăcător la întrebarea dacă pot fi gă
site remedii eficiente pentru combaterea infarctului și a ate- 
rosclerozei. In acest sens, ei au apelat la calitățile... trestiei 
de zahăr, plantă pe baza căreia au obținut un preparat car • 
diminuează cantitatea de colesterol din singe. Realizarea 
noului preparat a fost încredințată specialiștilor de la Centrul 
național de cercetări științifice. Testările făcute in prealabil 
pe animale au demonstrat eficiența administrării preparatu
lui. In prezent, acesta este testat ambulatoriu pe pacienți i" 
citeva centre medicale din Cuba. Primele rezultate confirmă 
că, pe lingă menirea principală, noul preparat medicamen
tos contribuie la îmbunătățirea stării fizice a pacienților. e- 
xercită o influență pozitivă asupra activității hormonale și 
stabilizează tensiunea arterială la persoanele hipertensive.
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